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l Indicatorul de  
succes, complet  
neglijat în business 
Numeroase studii arată 
că acest indicator face ca 
o companie să fie de 22x 
mai bine poziționată 
pen tru a performa la 
standardele cele mai 
înalte. De asemnea con‐
stituie 52% din excelența 
profesională la nivel indi‐
vidual. Cererea pentru 
dezvoltarea acestui indi‐
cator va crește de peste 6 
ori în următorii 3‐5 ani. 
Despre ce este vorba? 
Inteligența emoțională. 
Definită ca abilitatea de a 
înțelege, utiliza și ges‐
tiona eficient emoțiile, 
inteligența emoțională 
(EQ) este esențială pen‐
tru a gestiona 
provocările vieții coti‐
diene. 
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l Modificare a siste‑
mului RO e‑TVA, Detalii 
importante! 
OUG nr. 87/2024 modifi ‐
că substanțial sistemul 
RO e‐TVA, însă pentru 
anu mite persoane înre ‐
gistrate în scopuri de TVA 
deconturile precom ‐
pletate de TVA cuprind 
tranzacțiile începute 
după data de 01 iulie 
2024 și vor fi puse la 
dispoziția personalelor 
impozabile înregistrate în 
scopuri de TVA până pe 
data de 05 august 2024. O 
primă modificare adusă 
de actul normativ este re‐
ducerea termenului de 
primire a deconturilor 
precompletate de la data 
de 20 a lunii următoare la 
data de 05 a lunii 
următoare. Perioada de 
analiză a deconturilor 
precompletate avută de 
contribuabil se majorează 
la 20 de zile. 
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l  Investitorii pariază 
cu ochii închiși pe 
firmele care produc 
medicamente de slăbit  

Investitorii Novo 
Nordisk au părut 
netulburaţi de un raport 
critic de la Harvard care 
a legat medicamentele 
pentru slăbit cu o 
afecţiune rară a ochilor, 
transmite CNBC.  
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din Sumar

Family Market Iași: 45% vânzări 
mai mari și cu 10% mai puțină 

aglomerație în trafic l 3

l „Echipamentele de producție corespund 
celor mai înalte standarde de tehnologie la 

nivel de sub micron“, arată directorul 
general Dan Țețu l în două luni, la fabrica 

din Brătuleni, comuna Miroslava, va 
începe producția de pompe și injectoare 

GDi Light Vehicles l citiți în pagina 2

Un semnal de alarmă pentru 
criza de forţă de muncă 

„Trebuie luat 
taurul de coarne 
în ceasul al 12-lea. 

Dacă nu, se vor 
închide firmele 
una după alta!“ 

l Marian Iacomi, patronul firmei de 
transport Ami Turing, se confruntă 

cu lipsa personalului l a fost nevoit 
să renunțe la jumătate din flota de 
tiruri pentru că nu găsea șoferi l 

„Am angajat inclusiv tineri, proaspăt 
ieșiți de pe băncile școlii, să le dăm 

și lor o șansă, pentru a face 
experiență, dar a fost foarte greu cu 
ei. Pentru că au distrus camioanele. 

Nu făceau încasări pe cât 
distrugeau“, arată Iacomi l pagina 4

Care este nivelul chiriilor 
în Iași și în marile orașe  
l o analiză imobiliare.ro arată care sunt cele mai solicitate cartiere  

din Iași și nivelul chiriilor comparativ cu marile orașe din țară 

Utilizatorii de Android 
sunt atacați cu Rafael: 

Principalele dispozitive 
în pericol și recomandări 
l Rafel Remote Access Tool (RAT) conferă atacatorilor 
capacitatea de a gestiona dispozitivele infectate de la 

distanţă, fără ca proprietarii acestora să bănuiască l 7 

Marca înregistrată de sifoane 
„Apa cu duh“ e de vânzare 

l afacerea cu sifoane 
a fost vândută mai 

demult pentru 90.000 
de euro l fostul 

proprietar ar vrea cel 
puțin 10.000 de euro 
pe marcă l pagina 3

Lingourile sunt la mare căutare:  

Cererea globală pentru metalul 
galben este în creștere puternică 
l în primul trimestru al acestui 

an, solicitările la nivel global 
pentru aur au fost de 1.238 de 
tone l China, India şi Turcia 

sunt principalii cumpărători de 
aur la începutul anului 2024

Phinia a pregătit o „cameră 
curată“ pentru noi injectoare

 Marile orașe din țară continuă să 
atragă un număr semnificativ de 
chiriași, iar proprietarii au parte de o 
veste bună la începutul acestei veri, 
nu însă și chiriașii. Sumele solicitate 
la nivel de piață sunt în creștere față 
de anul trecut în toate centrele 
regionale majore din România, atât 
în cazul garsonierelor, cât și în cazul 

apartamentelor cu 2 și 3 camere. Iată 
care sunt cartierele care atrag privi‐
rile celor mai mulți potențiali chiriași 
și unde se pot câștiga cele mai mari 
sume din închirierea apartamentelor, 
potrivit datelor centralizate și anali‐
zate de Imobiliare.ro. 

l Citiți în pagina 6

Piața românească de fuziuni şi achiziţii a 
apăsat destul de puternic pe frână l 7

Contabilii și antreprenorii ieșeni 
au ieșit în stradă împotriva    l 3 
„haosului“ din legislația fiscală 

Cererea globală de aur în primul trimestru 
din 2024 a fost de 1.238 de tone, marcând o 
creştere de 3% de la an la an şi este cel mai 
puternic prim trimestru pentru cererea 
globală de aur din 2016, arată o analiză a 
Tavex, cel mai mare comerciant de aur de 
investiţii din Europa de Nord, care citează 
datele Consiliului Mondial al Aurului pentru 

primul trimestru al acestui an. Polonia este 
cel mai mare cumpărător de aur al Europei, în 
timp ce China, India şi Turcia sunt principalii 
cumpărători de aur la începutul anului 2024. 
România are aproximativ 5,45 g de aur per 
cap de locuitor, iar Polonia 9,75 g. 

l Citiți în pagina 8
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În fabrica Phinia din județul Iași va 
începe în aproximativ două luni 
producția de noi tipuri de injectoare pe 
benzină. Această companie este cea mai 
importantă din județul nostru, având 
afaceri anuale de peste 1,5 mld. lei. 
Pregătirile pentru producția de pompe 
și injectoare GDi (benzină) Light 
Vehicles destinate vehiculelor pentru 
pasageri au ajuns în faza finală, cu pri‐
mul injector programat să iasă din 
unitate în luna septembrie, iar producția 
de serie va începe la sfârșitul acestui an. 
Directorul general al Phinia Iași, Dan 
Țețu, a declarat pentru „Ziarul de Iași“ 
că s‐au făcut investiții mari în moder ‐
nizarea capacităților de producție, inclu‐
siv în construcția unei noi «camere 
curate» pentru asamblarea injectoarelor. 
Phinia produce acum pompe și injec‐
toare pentru ambele tipuri de combusti‐
bili fosili și totul merge la export pentru 
marii producători de vehicule de pe 
patru continente, urmând ca noile pro‐
duse să fie vândute pe toate continen‐
tele. „Sunt nume arhicunoscute în 
această industrie, ușor de reperat de 

către orice membru al unei familii în 
care există un automobil pentru pasa ‑
geri“, ne dă un indiciu directorul gen‐
eral al fabricii Phinia Iași. Decizia com‐
paniei de a investi în producția de injec‐
toare GDi în acest moment este 
considerată curajoasă din mai multe 
motive. În primul rând, există incertitu‐
dini economice generale care pot afecta 
industria auto, iar în al doilea rând, 
industria auto se confruntă cu o 
tranziție semnificativă către vehicule 
electrice și hibride. Iar asta implică 
schimbări majore în cerințele de 
producție și în piață. Totuși, Phinia Iași 
își concentrează activitatea pe piața 
vehiculelor comerciale (cum sunt 
camioanele pentru sarcini medii și grele, 
furgonete etc.), unde nu există încă 
alternative viabile pentru combustia 
electrificată, cel puțin pe termen mediu, 
crede Dan Țețu. Phinia Iași a raportat o 
creștere a profitului net pentru 
exercițiul financiar 2023, însă cifra de 
afaceri a stagnat și compania a operat 
cu un număr considerabil mai mic de 
angajați față de anii anteriori. 

Tehnologie de vârf în Iași: 
construcția camerei curate pentru 
producția de injectoare pe benzină 

Phinia, cea mai puternică firmă din 
județul Iași, cu afaceri anuale de peste 
1,5 mld. lei, a intrat pe ultima sută de 
metri cu pregătirile pentru producția 
principalelor componente pentru siste‐
mele de injecție GDi (benzină) Light 
Vehicles, respectiv pompe și injectoare, 
destinate vehiculelor pentru pasageri. 
Primul injector va ieși de pe porțile fab‐
ricii din parcul industrial Miroslava în 
luna septembrie anul acesta, iar la 
sfârșitul anului va demara producția de 
serie. Capacitatea de producție estimată 
într‐o singură zi de lucru este de 15.000 
de injectoare, anunța compania la înce‐
putul acestui an. Dan Țețu, directorul 
general al Phinia Iași, a spus pentru 
„Ziarul de Iași“ că s‐a investit o sumă 
consistentă în modernizarea și optimi‐
zarea capacităților de producție. Noua 
linie de producție va ocupa o suprafață 
de 1.650 mp.  

În fabrica din județul nostru se fac 
pompe și injectoare personalizate pen‐
tru cei mai mari producători de vehicule 
la nivel global. Toate produsele sunt 
exportate, ajungând la clienți de top de 
pe patru continente. Injectoarele pe 
benzină destinate vehiculelor pentru 
pasageri, noile produse ce vor fi realizate 
în unitatea locală Phinia, vor fi vândute 
pe toate continentele, către producători 
de automobile cu o prezență mondială 
puternică. „Având în vedere 
confidențialitatea contractelor, vă 
putem spune doar că sunt nume arhi‑
cunoscute în această industrie, ușor de 
reperat de către orice membru al unei 
familii în care există un automobil 
pentru pasageri“, afirmă Dan Țețu.  

În acest moment, fabrica Phinia din 
Iași se pregătește intens pentru 
producția de injectoare pe benzină. O 
etapă crucială constă în construcția unei 
noi «camere curate», special destinată 
asamblării acestor injectoare, după cum 
mai aflăm de la directorul general al fab‐
ricii Phinia Iași. „Pregătirile pentru 
noua investiție au început prin recon‑
figurarea spațiului existent în fabrica 
noastră, încă de anul trecut. Simultan, 

am demarat schimbul de expertiză și 
transfer tehnologic în vederea 
amenajării liniilor de producție. 
Valoarea investițiilor realizate în pre‑
zent în Iași este una semnificativă. 
Echipamentele de producție cores‑
pund celor mai înalte standarde de 
tehnologie la nivel de sub micron. Una 
dintre cele mai importante etape este 
construcția unei noi «camere curate», 
unde vor fi asamblate injectoarele. 
Camera curată este o încăpere 
specială, în care cerințele de 
curățenie, igienă și acuratețe sunt cel 
puțin la nivelul celor din laboratoa‑
rele de cercetare și inovare 
tehnologică. Practic, în camera curată 
se finalizează procesul de producție, 
fiindcă aici are loc asamblarea și tes‑
tarea injectoarelor pe benzină“, ne 
detaliază Dan Țețu.  

Inflația, prețurile mari la  
energie și costurile logistice 

înfrânează industria auto 
Decizia companiei de a se lansa acum 

în producția de injectoare GDi și de a 
face o investiție semnificativă este des‐
tul de curajoasă, în condițiile în care pe 
lângă incertitudinile economice, indus‐
tria auto este marcată de tranziția către 
vehicule electrice și hibride, cât și de 
creșterea costurilor de producție și 
logistică. 

Afacerile Phinia Delphi România au 
stagnat anul trecut la circa 1,7 mld. lei, la 
fel ca în 2022, potrivit datelor disponi‐
bile la Ministerul Finanțelor, în timp ce 
profitul net a fost mai mare cu aproape 
38% în 2023 față de un an înainte, până 
la 65 mil. lei, de la 47 mil. lei în 2022. 
Însă, numărul mediu de angajați a mai 
scăzut în 2023 comparativ cu anii 
precedenți, ajungând la 1.601 anul tre‐
cut, de la 1.778 în 2022. Dan Țețu vine 
cu o explicație pentru aceste cifre cu 
care compania a încheiat anul prece‐
dent: „Anul 2023 poate fi definit prin 
fluctuații ale costurilor logistice, ale 
prețurilor la energie, dar și variații ale 
inflației. Toate acestea au influențat 
direct rezultatele financiare ale indus‑
triei în care activăm. Cifra de afaceri 
Phinia România și‑a menținut stabili‑
tatea datorită profesionalismului cole‑
gilor mei. Avem o echipă de oameni 
extraordinari, care în situații provoca‑
toare se autodepășesc și inovează. 
Identifică soluții extrem de eficiente 
pentru situații particulare, dar care 
generează rezultate extraordinare per 
ansamblu, la nivel de companie. Le 
mulțumesc public colegilor mei pentru 
performanța și inovația pe care le 
aduc an de an în compania Phinia“, ne‐
a spus directorul general.  

„Afacerile fabricii Phinia din Iași 
sunt în principal concentrate pe 

piața vehiculelor comerciale“ 
Dan Țețu încearcă să ne explice mai 

clar strategiile companiei Phinia pentru 
a face față schimbărilor din piața auto. 
El este sigur că vehiculele pe combustie 
clasică sau hibridă vor continua să dom‐
ine piața. Activitatea Phinia Iași se 
concentrează în principal pe piața de 
vehicule comerciale (cum ar fi camioane 
și autoutilitare). În prezent, nu există 
alternative viabile pentru electrificarea 
acestor vehicule, iar această situație nu 
se așteaptă să se schimbe în viitorul 
apropiat, spune el. „Piața auto 
evoluează constant mulțumită avan‑
sului tehnologic și inovațiilor tehnice. 
Iar acest lucru este extrem de benefic 
atât pentru întreaga industrie, fiindcă 
se creează noi oportunități, cât și pen‑
tru clienții finali. Electrificarea a gen‑
erat apariția unui nou apetit pentru 
proprietarii de vehicule și în același 
timp facilitează dezvoltarea de noi 
tehnologii pentru motoarele cu com‑

bustie clasică. Deși au debutat fulmi‑
nant pe piața auto, la nivel mondial 
vehiculele electrice noi pe baterii – 
fără hibride ‑ reprezentau puțin peste 
14% din vânzări, în 2023. Este un 
progres semnificativ, dar piața va con‑
tinua să fie dominată de vehiculele pe 
combustie clasică sau hibridă. 
Afacerile fabricii Phinia din Iași sunt 
în principal concentrate pe piața vehi‑
culelor comerciale și, în prezent, nu 
există alternative reale pe piață pen‑
tru combustia electrificată în cazul 
acestora, iar acest context rămâne 
valabil cel puțin pe termen mediu. În 
paralel, lucrăm la proiecte strategice 
împreună cu clienții noștri pentru 
tehnologii alternative de combustie 
bazate pe hidrogen care își vor reven‑
dica locurile fruntașe în această 
industrie“, este de părere directorul 
general Phinia Iași, care apoi a comple‐
tat: „Dintotdeauna, ne‑am adaptat în 
permanență la cerințele pieței și acest 
lucru ne‑a permis să ne păstrăm com‑
petitivitatea. Phinia Iași este capabilă 
să ofere produsele solicitate de către 
marii producători de vehicule de toate 
tipurile, de pe cele 4 continente. Acest 
avantaj strategic este un atu incon‑
testabil pentru prezentul și viitorul 
afacerilor Phinia din România.“ 

Cifrele Phinia Iași  
pe primul trimestru al  

acestui an sunt în grafic  
Directorul fabricii Phinia Iași ne 

spune că rezultatele financiare din pri‐
mul trimestru, încheiat la 31 martie 
2024, sunt în linie cu estimările făcute 
de companie. Totuși, aduce în discuție 
infrastructura deficitară, care mărește 
timpii și costurile de transport către 
rutele logistice principale, porturi și 
destinații europene. Nu este singurul 
care se plânge de această problemă 
majoră, care afectează competitivitatea 
și eficiența multor companii din regiune. 

 „Rezultatele pe primul trimestru 
sunt conforme cu estimările inițiale și 
urmează proiecțiile financiare pentru 
anul în curs. Investițiile pe care le 
facem în 2024 sunt semnificative, iar 
acestea se vor reflecta în raportul 
financiar anual. Industria se 
confruntă mereu cu provocări interne 
și externe. Una dintre cele mai mari 
este legată de blocarea/devierea 
substanțială a rutelor maritime, care 
provoacă întârzieri și creșterea cos‑
turilor logistice. Apoi, situația 
economică ce fluctuează la nivel mon‑
dial în funcție de aria geografică ne 
determină să fim precauți pe alocuri 
și să fim pregătiți pentru variații ale 
volumelor de comenzi sau ale timpilor 
de livrare. Pe plan intern, infrastruc‑
tura deficitară este un factor impor‑
tant care mărește timpii și costurile 
de transport către principalele rute 
logistice, porturi sau destinații euro‑
pene de mărfuri“, se plânge Țețu. 

Fabrica Phinia din parcul industrial 
Miroslava este singura unitate de 
producție a producătorului american în 
România. Subsidiara locală, cunoscută 
inițial sub numele de Delphi, a fost 
achiziționată de BorgWarner în anul 
2020, moment în care a adoptat numele 
noului proprietar. În iulie anul trecut, pen‐
tru a se concentra numai pe electrificare, 
BorgWarner a separat segmentele de sis‐
teme de combustibil şi piese de schimb 
într‐o nouă companie numită Phinia. 

În raportul Phinia pe anul 2023 
vedem că principalii concurenți ai com‐
paniei sunt Vitesco Technologies, Robert 
Bosch GmbH, Cummins Inc., Denso 
Corporation, Dorman Products, Inc., 
Hitachi Astemo, Ltd., Hyundai KEFICO, 
Marelli, Valeo, Schaeffler Group, SEG 
Automotive, Aisan Industry Co., Ltd., 
Tenneco, ZF Group și SMP Auto Inc. 
„Pentru multe dintre produsele noas‑
tre, concurenții noștri (…) se bucură 

de avantaje economice, cum ar fi cos‑
turi mai mici cu forța de muncă, cos‑
turi mai mici pentru îngrijirea 
sănătății, cote de impozitare mai mici 
și, în unele cazuri, subvenții la export 
și/sau subvenții pentru materii 
prime“, scrie în raportul anual (2023) 
Phinia Inc.  

Phinia anticipează  
constrângeri de aprovizionare 

legate de cipurile semiconductoare 
Tot aici vedem și ce materii prime 

sunt utilizate în producția produselor 
companiei: aluminiu, cupru, nichel, 
rășini plastice, oțel, anumite elemente 
de aliaj și cipuri semiconductoare. 
„Prețurile la mărfuri rămân volatile, 
iar de la începutul anului 2021, activi‑
tatea companiei a cunoscut creșteri 
ale prețurilor metalelor de bază (de 
exemplu, oțel, aluminiu și nichel) și 
metale prețioase (de exemplu, pala‑
diu). În plus, multe economii globale 
se confruntă cu niveluri ridicate ale 
inflației în general, ceea ce determină 
o creștere a costurilor altor inputuri. 
Ca urmare, compania a experimentat 
și continuă să experimenteze costuri 
mai mari“, se precizează în raport. 

Pentru anul 2024, compania 
americană prognozează continuarea pre‐
siunilor inflaționiste asupra costurilor 
materiilor prime, forței de muncă și ener‐
giei, ceea ce le poate afecta rentabilitatea 
și eficiența operațională. „Operațiunile 
de producție pentru fiecare dintre seg‑
mentele noastre de operare depind de 
gaze naturale (inclusiv dioxid de car‑
bon și heliu), păcură și electricitate. 
Folosim o varietate de măsuri pentru a 
limita impactul penuriei de aprovizion‑
are și al presiunilor inflaționiste. (…) 
Pentru 2024, compania crede că vor 
exista presiuni inflaționiste continue la 
anumite materii prime, forță de muncă 
și energie. Compania consideră, de 
asemenea, că vor continua să existe 
constrângeri de aprovizionare legate 
de cipurile semiconductoare, ceea ce va 
duce la presiunea creșterii prețurilor. 
Aprovizionarea cu alte materii prime 
este adecvată și disponibilă din mai 
multe surse pentru a susține cerințele 
sale de fabricație“, mai scrie în același 
document Phinia Inc., consultat de „Ziarul 
de Iași“. Compania, cu sediul central în 
Auburn Hills, Michigan, SUA, are 13.200 
de angajați în locații din 20 de țări.   

Fabrica Phinia, amplasată în satul 
Brătuleni din comuna ieșeană Miroslava, 
a fost construită în anul 2009. 
(Florentina SANDU)

Phinia a pregătit la Miroslava o „cameră 
curată“ pentru noi tipuri de injectoare

l „Echipamentele de producție corespund celor mai înalte standarde de 
tehnologie la nivel de sub micron“, arată directorul general Dan Țețu l în 
două luni va începe producția de pompe și injectoare GDi Light Vehicles

Dan Ţeţu, directorul Phinia Iași

Vânzările de vehicule 
electrice și hibride 

cresc în Europa  
Dacă ne uităm peste datele prezen‐

tate de ICIS (Independent Commodity 
Intelligence Services), mașinile pe 
benzină și diesel reprezentau în 2023 
mai puțin de 50% din vânzările euro‐
pene, pe măsură ce cresc vânzările de 
vehicule electrice și hibride. Tot ICIS 
arată că, în anul 2019, mașinile pe 
benzină/diesel reprezentau 89% din 
vânzări, dar anul trecut cota lor s‐a 
prăbușit la doar 49%. În același timp, 
vehiculele electrice cu baterie/plug‐in 
(EV) și cererea hibridă reprezentau 
ambele aproximativ 25% din vânzări, 
în condițiile în care au reprezentat 
fiecare în jur de 5% din vânzări în 
2019, conform sursei citate. 
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l afacerea a fost 
vândută mai demult 

Afacerea cu sifoane „Apa cu duh“ 
a fost vândută. Primii proprietari, 
soții Florin și Alina Damean, 
ne-au mărturisit că lucrurile nu 
funcționau așa cum și-ar fi dorit și 
au decis să renunțe la acest 
business. Pentru activele firmei 
aceștia au primit de la noii 
cumpărători în jur de 90.000 de 
euro, o sumă modică după cum a 
apreciat fostul patron, care spune 
că s-a amortizat astfel o parte din 
investiții. Totuși, acesta a precizat 
că marca înregistrată încă nu a 
fost cumpărată și este de 
vânzare. Cei interesați s-o 
cumpere trebuie să aibă 
aproximativ 10.000 de euro. 

 
Soții Damean, cei care au adus la Iași 

sifonul „Apa cu duh“, au vândut afacerea. 
Tranzacția s‐a ridicat la aproximativ 
90.000 de euro, o sumă în care nu a fost 
prevăzută și cedarea drepturilor de pro‐
prietate asupra mărcii înregistrate la 
Oficiul de Stat pentru Invenții și Mărci 
(OSIM), după cum ne‐a spus chiar fostul 
patron. Acesta ne‐a mărturisit că nu a 
fost un business ușor de administrat, 
dar nici foarte profitabil, după cum 
arătau cifrele din evidențele fiscale la 
momentul înstrăinării activelor. „Sincer 
să vă spun, nu mai suportam să fac 
afaceri. Era peste puterile mele psi‑
hice (...) De la angajați, până la par‑
tenerii de afaceri, adică magazinele 
mici, mijlocii, mari cu care colaboram, 
ba nu recunoșteau navetele, ba soldu‑
rile, nimic. Și nu am mai făcut față“, 
ne‐a transmis Florin Damean, cel care 
a deschis la Iași afacerea cu sifoane.  

Asta se întâmpla în vara lui 2012, pe 
când cei doi soți vorbeau despre o 
investiție inițială de 30.000 de euro, cât 
i‐ar fi costat doar partea de utilaje, sumă 
care, pe parcurs, a mai crescut odată cu 
achiziția mijloacelor de transport, dar și 
cu înregistrarea mărcii la OSIM. „A fost 
foarte greu să o înregistrăm din cauza 
faptului că cererea noastră inițială s‑a 
lovit de cineva foarte puternic de la 
OSIM, care avea un cuvânt de spus. A 
trebuit să angajăm o firmă de renume 
din București, specializată pe drepturi 
de proprietate intelectuală. Și am 
plătit atunci o sumă considerabilă, 
pentru a ne păstra numele și pentru a‑
l pune la adăpost“, a explicat, pentru 
ZdI, fostul antreprenor. Acum, Florin 
Damean își vinde marca „Apa cu Duh“ 
pentru cel puțin 10.000 de euro, bani pe 

care noii proprietari ai afacerii nu au 
fost dispuși să‐i scoată din buzunar, la 
momentul preluării firmei. Însă, chiar și 
așa, noii administratori au preluat acest 
business cu tot cu numele inițial, la 
mijloc fiind o înțelegere nescrisă privind 
dreptul de folosință al mărcii, până la 
vânzarea acesteia. „Să zicem că a fost 
un pact de neagresiune între noi, pro‑
prietarii de firmă și respectivii 
cumpărători. Și oamenii mi‑au expli‑
cat franc și au fost deștepți. Au zis să‑i 
lăsăm să folosească acest nume, ca să 
aibă din ce să ne dea banii. Pentru că 
ne‑au plătit în mai multe tranșe. Dacă 
ar fi schimbat denumirea ar fi fost 
priviți cu reticență, au considerat ei. Și 
i‑am lăsat să‑și facă treaba. Dar dacă 
mâine vine cineva la mine să cumpere, 
marca da, normal că o vând !“, a mai 
adăugat fostul antreprenor.  

Mitropolia Moldovei  
le-a spus să scoată crucea și 

porumbelul de pe etichetă 
Întrebat dacă se confirmă sau nu zvo‐

nurile legate de posibile constrângeri 
ale Mitropoliei Moldovei, privind folosi‐
rea numelui „Apa cu duh“, fostul propri‐
etar a exclus o eventuală neînțelegere și 
a explicat despre ce a fost vorba mai 
exact. „Nu! Chiar nu am avut niciun 
conflict, constrângere sau orice altă 
neînțelegere. Eu chiar m‑am înscris în 
audiențe la ÎPS Teofan, am avut o 
discuție foarte amicală. Dumnealui a 
spus să scoatem de pe etichetă crucea 
și porumbelul, să nu producem confu‑
zie. Iar noi am respectat solicitarea, 
cu precizarea că nu aveam, la momen‑
tul respectiv, resursele bănești să le 
înlocuim imediat. A durat puțin, 
câteva luni. După care noi ne‑am reîn‑
noit etichetele. Am optat pentru o 

etichetă simplă, fără cruce și porum‑
bel. Deci, cu Mitropolia chiar nu am 
avut niciun fel de dispută. Nici măcar 
o discuție contradictorie. Absolut 
deloc! Ba chiar am primit în dar, de la 
Înaltpreasfinția sa și câteva cărți (...)“, 
a povestit Florin Damean.  

După ce și‐a vândut afacerea cu 
sifoane a susținut examenul de intrare 
în barou și a devenit avocat în Iași, 
acesta fiind absolvent de Drept, dar și 
de Administrație Publică. 

„Apa cu duh“ se vinde  
și acum în magazine 

Soții Damean au vândut afacerea în 
2017, an în care societatea figurează 
deja pe numele altui administrator, dar 
la aceeași adresă. Concret, la Registrul 
Comerțului apar acum două firme înreg‐
istrate cu numele „Apă cu duh SRL“ și 
„Apă cu duh Company SRL“, ambele cu 
obiect de activitate în producția de 
băuturi răcoritoare, nealcoolice, 
producția de ape minerale și alte ape 
îmbuteliate. Prima, respectiv cea care a 
aparținut soților Damean, „Apă cu Duh 
SRL“, a fost înființată în 2012. Ultima 
cifră de afaceri raportată a fost în 2016, 
când în evidențe apărea suma de 75.000 
de lei și un profit net pe minus.  

Cea de‐a doua firmă deschisă cu acest 
nume, „Apă cu Duh Company“ a fost 
înființată în august 2017, ultima cifră de 
afaceri raportată fiind în anul 2022, când 
figura cu 90.000 de lei, și un profit net de 
5.800 de lei. Acum, ambele firme sunt 
declarate inactive, dar sifonul „Apa cu 
duh“ se găsește în continuare la raft, semn 
că afacerea funcționează pe numele altei 
societăți. Noii proprietari însă au refuzat 
să ne vorbească despre preluarea acestui 
business și au dorit să rămână departe de 
ochii publicului. Cert este că afacerea a 
rămas la Iași. (Ana‑Maria DOBRE)  

Marca înregistrată de sifoane 
„Apa cu duh“ e de vânzare

Contabilii și antreprenorii ieșeni 
au ieșit în stradă împotriva 

„haosului“ din legislația fiscală
Contabilii, economiștii și 
antreprenorii din Iași au ieșit, ieri, 
în stradă, în fața sediului ANAF, 
în semn de protest față de 
„haosul legislativ“, dar mai ales 
față de măsurile fiscale adoptate 
fără consultare publică. Numele 
acestei acțiuni a fost „Fără haos 
în legislația fiscală“ și a adunat la 
Iași peste 220 de participanți, 
oameni care, timp de o oră, și-au 
strigat nemulțumirile, au cerut legi 
clare și respectarea drepturilor 
contribuabililor. 

Peste 220 de contabili, economiști și 
antreprenori din Iași s‐au raliat, ieri, 
acțiunilor de protest de la nivel central și 
au ieșit în stradă, pentru a critica 
măsurile fiscale, tot mai neclare, pentru 
mediul de afaceri.  

Echipați cu tricouri albe, pancarte și 
bannere, oamenii au format o coloană și 
s‐au deplasat în fața sediului ANAF, în 
semn de nemulțumire față de „incertitu‐
dinea fiscală“, scandând haosul și abuzu‐
rile legislative. Protestul, intitulat „Fără 
haos în legislația fiscală“, dorește să 
atragă atenția asupra eșecului continuu 
al statului român în relația cu contribua‐
bilul și să solicite schimbări urgente în 
politicile fiscale, care să pună punct 
modificărilor permanente.  

Astfel, principalele probleme semna‐
late de contabili sunt legate de birocrația 
excesivă, digitalizarea ineficientă și 
încălcarea drepturilor contribuabililor. Ca 
soluții, aceștia au solicitat, printre altele, 
și eliminarea e‐TVA, dar și a obligativității 
transmiterii facturilor B2C în sistemul e‐
Factura, eliminarea schimbării caselor de 

marcat pentru QR Code, dar și compensa‐
rea concediilor medicale cu contribuțiile 
sociale. „Prin mâinile noastre trec toți 
banii acestei țări, toate salariile 
angajaților, toate bugetele și 
bilanțurile. Evaziunea fiscală nu e aici. 
Profesia noastră nu are voie la vacanțe, 
sărbători, boli, nașteri, nici să murim 
nu avem timp. Toată viața noastră se 
învârte în jurul lui 25, oricare 25, chiar 
și cel de Crăciun, Paști, Rusalii. Lucrăm 
noaptea, că serverele nu merg ziua, că 
fac mentenanță. Ne publică legile vineri 
noaptea, cu aplicare de luni. Nu avem 
timp să le citim, să le aplicăm, să le 
pricepem, că sunt scrise cu picioarele, 
să le explicăm clienților. Clienții sunt 
copleșiți și ei de obligații, iar noi îi 
păzim să nu greșească și îi ferim de 
amenzi (...) Nu mai putem, nu mai avem 
cu cine, nu ne permitem angajați în 
vacanță! O contabilitate costă cât o 
manichiură, chiar dacă avem studii, ani 
de stagii și cursuri anuale obligatorii, 
la fel ca avocații, dar nu cu tarifele lor! 
Ce facem cu clienții care aduc actele pe 
20? Cum am putea depune pe 15?“, a 
atras atenția Adina Plugaru Pascal, expert 
contabil la Corpul Experților Contabili și 
Contabililor (CECCA), totodată, organi‐
zator al acțiunii de protest din Iași.  

Protestatarii au inițiat și  
o petiție pentru eliminarea e-TVA  

Adina Pascal a atras atenția că nu se 
mai poate ține pasul cu măsurile și 
modificările fiscale, iar antreprenorii nici 
atât, avansând și câteva cifre în acest 
sens. În mai puțin de 6 luni, respectiv din 
perioada ianuarie‐iunie 2024, contabilii 
au numărat 87 de acte normative și 120 
de declarații, formulare, cereri și alte 
obligații. „Mă întreb dacă ministrul 
Boloș le‑a citit, le‑a învățat, le‑a dis‑
eminat, le‑a pus în practică, le‑a 

urmărit aplicarea sau doar le‑a sem‑
nat și «pa»! Vrem predictibilitate!“, a 
mai adăugat contabila. Realitatea este că 
astfel de modificări fiscale au loc, în 
medie, la fiecare două zile lucrătoare, 
semnalează reprezentanții Patronatului 
Antreprenorilor Contabili din România, 
iar această frecvență face imposibilă 
adaptarea corespunzătoare a planurilor 
financiare ale firmelor, după cum se 
plâng și oamenii de afaceri din Iași. 
Pentru că nici ei nu au stat pe margine. S‐
au declarat nemulțumiți la rândul lor față 
de măsurile fiscale opresive, care le 
afectează activitatea, începând cu e‐TVA 
și e‐Factura și culminând cu mentenan ‐
țele, fără sfârșit, anunțate de ANAF. „Eu 
am venit să‑mi susțin contabila. 
Protes tez din cauza legislației haotice 
care ne îngreunează și nouă antrepre‑
norilor activitatea. Ne afectează în fie‑
care zi acest e‑Factura, pentru că în fie‑
care zi trebuie să fim foarte atenți la ce 
facturi primim, cine le trimite, cum ni 
le trimite, să fie raportate în sistem, să 
le salvăm după aceea. Dar nu le pri‑
mim de la toată lumea. De exemplu, 
Vodafone‑ul nu trimite, benzinăriile nu 
trimit. Și cum să facem noi, când unii 
trimit și alții nu, că trebuie să salvăm 
tot noi?! Trebuie să dispară acest e‑
TVA! Trebuie să avem legi clare, să ni 
se deconteze concediile medicale pe 
care noi, antreprenorii, le plătim în 
momentul în care îi dăm angajatului 
banii și le primim de la stat când?“, ne‐
a semnalat Liliana Roșu, o antreprenoare 
din Iași.  

Organizatorii protestului au inițiat și o 
petiție, pentru eliminarea e‐TVA, care a 
strâns deja peste 55.000 de semnături. 
Ieri, reprezentanții Guvernului i‐au invi‐
tat la dialog pe contabilii și economiștii 
din prima linie, dar aceștia au spus, clar, 
că asta nu‐i va opri să iasă în stradă. Ceea 
ce au și făcut. (Ana‑Maria DOBRE)

În ultimii ani, în România, for‐
matul preferat al dezvoltatorilor de 
retail pare să fie cel al centrelor 
comerciale de tip retail park. Este o 
tendință apărută în pandemie, când, 
din cauza restricțiilor de deplasare 
impuse, clienții au resimțit nevoia 
de servicii și magazine mai aproape 
de locul în care locuiau. Potrivit 
unei analize CBRE din aprilie 2024, 
40% din totalul suprafeței închiria‐
bile de retail din România este for‐
mat din centre comerciale de pro ‐
ximitate de tip retail park. 

Ca răspuns la această nevoie din 
piață, grupul Iulius, unul dintre per‐
formerii din retail la nivel național, 
a lansat, în 2022 propriul format 
denumit Family Market, în comuna 
Miroslava și în cartierul Bucium. Cu 
suprafețe de 6.000 mp închiriabili, 
centrele au în mixul de retail un 
supermarket și magazine comple‐

mentare de tip discount și servicii 
esențiale zilnic, precum băcănii, 
carmangerii, curățătorii, pet store, 
farmacii, frizerii, dar și un Drive 
Thru McDonald’s, în Bucium. La doi 
ani de la inaugurare, ambele pro‐
iecte și‐au consolidat poziția, rapor‐
tând o creștere a vânzărilor cu 
aproximativ 45%.  

Cumpărăturile uzuale și  
imediate – atracția locațiilor 

Family Market 
Situate în două zone rezidențiale 

cu densitate mare a populației, 
marketurile din Miroslava și Bucium 
sunt soluția rapidă pentru 
cumpărăturile imediate, servicii, 
articole pentru casă și specialități 
food. Ancora celor două Family 
Market este supermarketul Auchan, 

cu prețuri mici și oferte zilnice, 
unde clienții găsesc produse alimen‐
tare și non‐alimentare într‐o ofertă 
variată. 

Centrele de retail se bucură de 
poziționarea în comunități cu 
populație tânără și cu venituri peste 
medie, care este din ce în ce mai 
atentă la timpul alocat diverselor 
activități. Astfel, la doi ani de la des‐
chiderea Family Market s‐a constat 
o scădere cu 10% a traficului din 
suburbie către oraș. În același timp, 
vânzările au crescut cu 45% față de 
perioada de început, iar acest fapt 
demonstrează că locuitorii din zona 
metropolitană apreciază și 
consideră utile aceste proiecte de 
retail de proximitate, economisind, 
în primul rând, timpul din trafic.  

Business-uri care și-au regândit 
ofertele în funcție de noile locații 

50% dintre chiriașii spațiilor 
comerciale sunt antreprenori locali. 
Un exemplu este Kosarom, prezent în 
ambele locații, care promovează un 
concept de magazin premium cu ele‐
mente de design elegante, oferind 
confort și o experiență plăcută la 
cumpărături clienților, care apreciază 
tot mai mult produsele românești. 
Față de celelalte magazine din rețea, 
cel din Bucium „prezintă un concept 
gastronomic diferit. Noul concept 
aduce o experiență cu totul nouă 
pentru clienți, oferindu‑le posibili‑
tatea de a cumpăra preparate din 
meniu realizate din produsele din 
vitrinele magazinului, dar și de a‑și 
alege carnea preferată direct din 
vitrină, urmând ca aceasta să fie 
preparată în mod personalizat de 
către personalul magazinului“, 
spune Ana Cater, Specialist 
Marketing Kosarom. 

Adaptarea la formatul de retail de 
proximitate a fost un exercițiu de 
ambele părți, atât dinspre 
administrația Family Market spre 
branduri, cât și invers. Acestea din 
urmă au perceput foarte corect 
nuanța și aspectele diferențiatoare, 
folosindu‐le în propriile avantaje. 
„Sub deviza «Savurează diferența!», 
clienții Kosarom au prilejul de a 
explora vitrinele magazinului pline 
de carne proaspătă de porc și de 
pasăre ce provin din fermele 
Grupului de Firme Kosarom. La 
acestea se adaugă cărnuri de vită 
maturată, clienții având posibilita‑
tea de a selecta exact ceea ce își 
doresc să deguste. De la tăieturi și 
până la condimente, toată gama de 

produse este disponibilă pentru a 
satisface gusturile și preferințele 
fiecărui client. La un an de la înce‑
putul acestei călătorii în noul con‑
cept gastronomic, suntem bucuroși 
să spunem că iubitorii de carne și 
gastronomie sunt tot mai prezenți 
în magazinul Kosarom din Family 
Market Bucium, savurând din meni‑
urile puse la dispoziție“, a completat 
Specialistul în Marketing al Kosarom. 

Un alt exemplu de restaurant de 
tip fast food modern este MADO. 
Gunbeyi Ibrahim, proprietar MADO, 
spune că: „locația Mado din Family 
Market Miroslava este unitate de 
sine stătătoare operată în afara 
unui sistem de tip food court, care a 
reușit chiar de la deschidere să facă 
rezultate frumoase, fiind foarte 
apreciat ca brand local dezvoltat și 
la nivel național. Creșterea și dez‑
voltarea comunității locale ne dă 
curajul de a crește continuu și a ne 
dezvolta în același ritm, arătând ca 
suntem conectați la tot ce înseamnă 
evoluție socială, economică și de 
dezvoltare durabilă“. 

Sportul și mersul la sală – 
accesibile chiar dacă nu 

locuiești în oraș 
Faptul că Miroslava este o comuni‐

tate tânără a reprezentat o oportuni‐
tate și pentru cei cu afaceri în dome‐
niul sportului. Stay Fit Gym, una din‐
tre cele mai mari rețele de fitness & 
aerobic din România, a considerat 
strategică existența unui centru de 
fitness în Miroslava, mizând pe faptul 
că oamenii caută să ducă o viață cât 
mai sănătoasă. Cu o suprafață de 
peste 1.000 mp, Stay Fit Gym din 
Family Market Miroslava este dotat 
cu zone de fitness, cardio, antrena‐
ment funcțional, clase de grup și un 
healthy shop. Echipamentele mo ‐
derne și variate deschid apetitul ori‐
cui își dorește un stil de viață mai 
puțin sedentar, dar nu ar vrea să 
piardă timpul până la sală într‐un tra‐
fic obositor.  

Tot la Family Market Miroslava se 
va inaugura, în această vară, un ma ‐
gazin al rețelei dm drogerie markt, 
primul de acest fel din afara Iașului.  

În total, ambele proiecte Family 
Market, care reprezintă investiții 
totale de peste 24 milioane de euro, 
includ 50 de magazine. Din aprilie 
2023, Iulius operează cele două 
Family Market printr‐un parteneriat 
joint venture 50‐50 cu W&E Assets, 
grup de investiții româno – american.

Family Market Iași: 45% vânzări mai mari și cu 10% mai puțină aglomerație în trafic

Family Market Miroslava

Family Market Miroslava
Family Market Miroslava

Stay Fit Gym Miroslava Family Market Bucium



piaţa munci i4 MARŢI, 9 IULIE 2024, nr. 14 Z I A R U L D E I A S I . R O De Business

Mai mulți oameni de 
afaceri din Iași trag un 
semnal de alarmă privind 
criza forței de muncă 
autohtone și cer Guvernului 
măsuri imediate. Aceștia 
critică dur politica de import 
a forței de muncă străine și 
propun oficialilor din fruntea 
țării să ia măsuri urgente 
pentru a opri exodul de 
români, unii chiar 
supracalificați. De altfel, se 
cunoaște deja faptul că, în 
lipsa forței de muncă din Iași 
aproape 1.400 de angajatori 
au făcut recrutări din afara 
țării. Vorbim de companii 
ieșene la care figurau, în luna 
februarie a acestui an, 4.261 
de contracte active, adică tot 
atâția muncitori străini. 
Majoritatea, angajați din 
Republica Moldova, Nepal, Sri 
Lanka, Italia, Bangladesh și 
India, dar nu lipseau nici 
salariații veniți din zone 
aflate în război, precum 
Ucraina, Rusia, Israel sau 
Fâșia Gaza. Raportat la 
numărul total de contracte 
active, din întreg județul, de 
la acea dată, angajații străini 
din Iași ocupau din piața 
muncii un procent de 1,77%. 
Aceste cifre nu împiedică însă 
cu nimic migrația forței de 
muncă autohtone, dacă 
autoritățile statului nu găsesc 

soluții clare pentru a 
descuraja acest fenomen. În 
caz contrar, „se vor închide 
companiile românești, una 
după alta“, după cum atrage 
atenția și Marian Iacomi, un 
important antreprenor din 
Iași, din domeniul trans ‐
porturilor, care la rândul lui 
se confruntă cu problema 
lipsei de personal. 

„Un șofer în Germania 
primește 3.000-3.500 de 

euro pe lună“ 
Acesta conduce mai multe 

firme în Iași și are în prezent 
pe statul de plată în jur de 40 
de angajați. Administrează o 
flotă cu tot atâtea camioane, 
autobuze și microbuze la un 
loc, dar subliniază că a avut 
mult mai multe. Însă, din 
cauza șoferilor greu de găsit, 
a fost nevoit să tragă pe 
dreapta 20 de camioane și să 
le vândă. „Un șofer în 
Germania primește 3.000‑
3.500 de euro pe lună. De ce 
ar veni să mai muncească la 
Ami Turing cu un salariu de 
7.000 de lei pe lună? Foarte 
mulți oameni de calitate ne‑
au plecat în afară! Am 
angajat inclusiv tineri, 
proaspăt ieșiți de pe băncile 
școlii, să le dăm și lor o 

șansă, pentru a face 
experiență, dar a fost foarte 
greu cu ei. Pentru că au 
distrus camioanele. Nu 
făceau încasări pe cât 
distrugeau. Fără niciun 
simț de răspundere. Am 
avut și situații când mi le‑
au răsturnat. Și atunci am 
luat decizia să mai dau 
înapoi, să mai vând din ele 
pentru că nu făceam față“, 
ne‐a povestit Marian Iacomi, 
un antreprenor din Iași, care 
deține și Ami Turing, o 
companie de transporturi 
rutiere de mărfuri, cu peste 
20 de ani de activitate. 

„Statul să le  
ofere condiții și  

să-i oprească aici“ 
Forța de muncă lipsește 

însă și din alte domenii de 
activitate, iar patronii o 
confirmă. Anunțurile lor de 
angajare nu prezintă interes. 
Nici când e vorba de salarii și 
condiții de muncă decente, 
după cum se plâng unii. „Am 
anunț de angajare pentru 
un mecanic auto, cu 6.000 
de lei pe lună și nu sună 
nimeni! Dar nimeni, de trei 
luni de zile! Nici să întrebe 
măcar dacă primesc o apă 
sau ceva. Am ajuns să 

importăm foarte multă 
forță de muncă din India, 
Sri Lanka și Pakistan. Nu e 
ok. Când ai noștri pleacă în 
afara țării, tot statul pierde 
aici. Pentru că fiecare 
școlarizare, facultate, este o 
investiție a statului. Îi 
plătești căldură, îi plătești 
medic, până termină liceul 
și facultatea, după care îl 
pierzi. Pentru că după, el va 
munci la Google în Austria. 
Avem atât de mulți 
specialiști în România, 
foarte buni, pe care statul 
nu ar trebui să‑i mai lase să 
plece. Să le ofere condiții și 
să‑i oprească aici“, a mai 
sesizat omul de afaceri din 
Iași. Nemulțumirea este cu 
atât mai mare cu cât a trăit pe 
pielea lui experiența 
românului plecat în țări 
străine, pe când vizele se 
acordau greu și cu multe 
explicații. Își amintește că era 
student pe atunci și a fost 
nevoit să doarmă chiar și în 
fața ambasadei pentru a 
primi o viză. 

După ce a revenit în țară 
și‐a încheiat studiile, dar 
recunoaște că diploma de 
absolvent al Facultății de 
Educației Fizică și Sport nu 
l‐a ajutat prea mult. Din 
cauza salarizării din 
învățământ, spune el, s‐a 

reprofilat. A început cu 
transportul de persoane spre 
Italia, iar când clientela a 
crescut și‐a cumpărat al 
doilea microbuz. Pe urmă al 
treilea și tot așa. Practic, așa a 
intrat Marian Iacomi în lumea 
afacerilor. Pe patru roți, la 
volanul pro priu lui microbuz: 
„Efectiv, nu puteam cu 900 
de lei, cât era salariul unui 
profesor prin anii 2000, să‑
mi întrețin familia (...) Am 
început cu transporturile de 
persoane, din România 
către Italia, pentru că era o 
cerință foarte mare în 
perioada lui 2001, când s‑
au ridicat vizele. Adică 
începeau efectiv românii să 
fugă de sărăcie. Săracii 
oameni munceau ilegal pe 
unde puteau numai să 
scape de sărăcie“, și‐a mai 
amintit antreprenorul.  

Germania, un model de 
bune practici pentru 
școlile profesionale 

Marian Iacomi vede în 
școlile profesionale o soluție 
numai bună pentru economia 
românească,  doar că statul 
român nu pare să fie de acord 
cu asta. În ultimii ani, 
decidenții politici au 
bulversat legile în Educație, 
până nu s‐a mai înțeles nimic. 

Au desființat școlile 
profesionale, le‐au reînființat, 
ba au inventat noi proiecte de 
lege prin care elevii școlilor 
profesionale să treacă la 
liceele profesionale, nou 
înființate, în locul celor 
tehnologice. „Din cauza 
faptului că s‑au închis 
școlile profesionale, 
economia României nu 
merge într‑o direcție bună! 
Este un semnal de alarmă! 
Cred că este ceasul al 12‑lea 
în care ar trebui să se 
trezească toți deputații, 
senatorii, toți cei care fac și 
Legea Educației și cei din 
industria muncii. Trebuie 
luat taurul de coarne acum, 
în ceasul al 12‑lea. Dacă nu, 
se vor închide companiile 
românești una după alta!“, a 
mai atras aten ția omul de 
afaceri din Iași. Acesta a venit 
și cu câteva exemple de bune 
practici și a vorbit despre 
sistemul de învățământ din 
Germania, unde în clasele V – 
IX, o etapă numită de nemți ca 
„Hauptschule“, se combină 
latura academică cu cea 
practică, cu accent pe forma ‐
rea vocațională. Cei cu 
re zul tate bune se pot 
transfera la Gymnasium, 
echivalentul liceului, sau pot 
continua la școli profesionale 
sau integrative, cum le mai 
numesc nemții: „În alte țări, 

copilul merge din clasa a 6‑a 
la școli profesionale. Merge 
la două săptămâni pe lună, 
la fabrica respectivă, unde 
este și plătit! Că altfel, tu ca 
anga jator, nu ai autoritate 
în fața lui. Lasă‑mă să îi dau 
eu 1.000 de lei pe lună, ca 
anga jator, pentru 
pregătirea asta. Vii, 
muncești, speli piese la 
service, dai piese la mecanic 
la schimb și băiatul ăla 
după 6 luni de zile devine 
mese ri aș. Dacă el își va dori 
ca pe viitor să ajungă 
inginer are și posibilitatea 
aia. Dar, dacă mi‑l dai la 
practică, fără ca el să fie 
plătit, el va trata patro nul 
respectiv super fi ci al. Hai la 
muncă, tati! Asta este re a ‑
litatea. Ăsta este 
capita lismul! Asta trebuie 
să înțe leagă deputatul și se ‑
na torul român. Nu să stea 
să doarmă acolo în Camera 
Deputaților sau în Senat și 
să treacă legile, pe bandă 
rulan tă, fără ca ei nici 
măcar să le fi citit.“ 

Anul 2024, văzut sub 
semnul unei crize 

economice 
Întrebat cum arată acest 

an, din punct de vedere al 
cifrei de afaceri, ieșeanul nu a 

fost prea optimist, estimând 
un profit mult mai mic față de 
2023. Mai mult, acesta a 
comparat 2024 cu o criză 
economică a anilor 2008‐
2009, iar asta se vede și în 
numărul de curse, redus din 
cauza costurilor ridicate de 
transport. „Nu‑ți permiți să 
pleci, la ora actuală, cu o 
singură marfă către Italia. 
Iei mărfuri de la două, trei 
fabrici, ca să ajungi la 
bugetul necesar ca să‑i 
acoperi doar cheltuielile pe 
dus. Profitul îl ai doar după 
cursa de retur. Cursa de tur 
este prost plătită. Cea de 
import este mai bine plătită 
pentru că sunt foarte multe 
importuri și sunt puține 
camioane“, ne‐a explicat 
transportatorul.  

Ami Turing, una dintre 
firmele de transport, care‐i îi 
aparțin lui Marian Iacomi a 
raportat anul trecut o cifră de 
afaceri de peste 2,4 milioane 
de lei și un profit net de 
89.000 de lei, în scădere față 
de anul trecut de exemplu, 
când firma a raportat o cifră 
de afaceri de 3,8 milioane de 
lei și un profit net de 400.000 
de lei. Însă, pe lângă firmele 
de transport, antreprenorul 
mai deține și un service auto, 
ca activitate conexă pentru 
flota pe care o administrează. 
(Ana‑Maria DOBRE)

Un semnal de alarmă pentru criza de pe piaţa forţei de muncă 

„Trebuie luat taurul de coarne în ceasul al 12-lea. 
Dacă nu, se vor închide companiile una după alta!“

Oamenii de afaceri din Iași trag 
un semnal de alarmă privind 
criza forței de muncă autohtone. 
Ei readuc în prim-plan o 
problemă veche asupra căreia 
statul nu s-a aplecat, iar efectele 
se văd deja în mii de companii, 

care fie au apelat la muncitori 
străini, fie și-au restrâns 
activitatea din cauza lipsei de 
personal, cum este și cazul unor 
firme de transport din Iași. 
Patronul Ami Turing, de exemplu, 
ne-a mărturisit că, în lipsa 

șoferilor de tir, a fost nevoit să 
renunțe la jumătate din flota de 
camioane. Dacă nu se iau 
măsuri imediate, companiile 
românești se vor închide una 
după alta, avertizează 
antreprenorii. 

l Marian Iacomi, patronul firmei de transport Ami Turing, se confruntă 
cu lipsa personalului l a fost nevoit să renunțe la jumătate din flota de 
tiruri pentru că nu găsea șoferi l „Am angajat inclusiv tineri, proaspăt 

ieșiți de pe băncile școlii, să le dăm și lor o șansă, pentru a face 
experiență, dar a fost foarte greu cu ei. Pentru că au distrus 

camioanele. Nu făceau încasări pe cât distrugeau“, arată Iacomi

Marian Iacomi (Ami Turing): „Am anunţ de angajare pentru un mecanic auto,  
cu 6.000 de lei pe lună și nu sună nimeni. Dar nimeni, de trei luni de zile!“

Din cauza lipsei șoferilor, patronul Ami Turing a renunţat la jumătate din flota de camioane

Ami Turing mai deţine și un service auto în Iași 
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Mai mulți oameni de 
afaceri din Iași trag un 
semnal de alarmă privind 
criza forței de muncă 
autohtone și cer Guvernului 
măsuri imediate. Aceștia 
critică dur politica de import 
a forței de muncă străine și 
propun oficialilor din fruntea 
țării să ia măsuri urgente 
pentru a opri exodul de 
români, unii chiar 
supracalificați. De altfel, se 
cunoaște deja faptul că, în 
lipsa forței de muncă din Iași 
aproape 1.400 de angajatori 
au făcut recrutări din afara 
țării. Vorbim de companii 
ieșene la care figurau, în luna 
februarie a acestui an, 4.261 
de contracte active, adică tot 
atâția muncitori străini. 
Majoritatea, angajați din 
Republica Moldova, Nepal, Sri 
Lanka, Italia, Bangladesh și 
India, dar nu lipseau nici 
salariații veniți din zone 
aflate în război, precum 
Ucraina, Rusia, Israel sau 
Fâșia Gaza. Raportat la 
numărul total de contracte 
active, din întreg județul, de 
la acea dată, angajații străini 
din Iași ocupau din piața 
muncii un procent de 1,77%. 
Aceste cifre nu împiedică însă 
cu nimic migrația forței de 
muncă autohtone, dacă 
autoritățile statului nu găsesc 

soluții clare pentru a 
descuraja acest fenomen. În 
caz contrar, „se vor închide 
companiile românești, una 
după alta“, după cum atrage 
atenția și Marian Iacomi, un 
important antreprenor din 
Iași, din domeniul trans ‐
porturilor, care la rândul lui 
se confruntă cu problema 
lipsei de personal. 

„Un șofer în Germania 
primește 3.000-3.500 de 

euro pe lună“ 
Acesta conduce mai multe 

firme în Iași și are în prezent 
pe statul de plată în jur de 40 
de angajați. Administrează o 
flotă cu tot atâtea camioane, 
autobuze și microbuze la un 
loc, dar subliniază că a avut 
mult mai multe. Însă, din 
cauza șoferilor greu de găsit, 
a fost nevoit să tragă pe 
dreapta 20 de camioane și să 
le vândă. „Un șofer în 
Germania primește 3.000‑
3.500 de euro pe lună. De ce 
ar veni să mai muncească la 
Ami Turing cu un salariu de 
7.000 de lei pe lună? Foarte 
mulți oameni de calitate ne‑
au plecat în afară! Am 
angajat inclusiv tineri, 
proaspăt ieșiți de pe băncile 
școlii, să le dăm și lor o 

șansă, pentru a face 
experiență, dar a fost foarte 
greu cu ei. Pentru că au 
distrus camioanele. Nu 
făceau încasări pe cât 
distrugeau. Fără niciun 
simț de răspundere. Am 
avut și situații când mi le‑
au răsturnat. Și atunci am 
luat decizia să mai dau 
înapoi, să mai vând din ele 
pentru că nu făceam față“, 
ne‐a povestit Marian Iacomi, 
un antreprenor din Iași, care 
deține și Ami Turing, o 
companie de transporturi 
rutiere de mărfuri, cu peste 
20 de ani de activitate. 

„Statul să le  
ofere condiții și  

să-i oprească aici“ 
Forța de muncă lipsește 

însă și din alte domenii de 
activitate, iar patronii o 
confirmă. Anunțurile lor de 
angajare nu prezintă interes. 
Nici când e vorba de salarii și 
condiții de muncă decente, 
după cum se plâng unii. „Am 
anunț de angajare pentru 
un mecanic auto, cu 6.000 
de lei pe lună și nu sună 
nimeni! Dar nimeni, de trei 
luni de zile! Nici să întrebe 
măcar dacă primesc o apă 
sau ceva. Am ajuns să 

importăm foarte multă 
forță de muncă din India, 
Sri Lanka și Pakistan. Nu e 
ok. Când ai noștri pleacă în 
afara țării, tot statul pierde 
aici. Pentru că fiecare 
școlarizare, facultate, este o 
investiție a statului. Îi 
plătești căldură, îi plătești 
medic, până termină liceul 
și facultatea, după care îl 
pierzi. Pentru că după, el va 
munci la Google în Austria. 
Avem atât de mulți 
specialiști în România, 
foarte buni, pe care statul 
nu ar trebui să‑i mai lase să 
plece. Să le ofere condiții și 
să‑i oprească aici“, a mai 
sesizat omul de afaceri din 
Iași. Nemulțumirea este cu 
atât mai mare cu cât a trăit pe 
pielea lui experiența 
românului plecat în țări 
străine, pe când vizele se 
acordau greu și cu multe 
explicații. Își amintește că era 
student pe atunci și a fost 
nevoit să doarmă chiar și în 
fața ambasadei pentru a 
primi o viză. 

După ce a revenit în țară 
și‐a încheiat studiile, dar 
recunoaște că diploma de 
absolvent al Facultății de 
Educației Fizică și Sport nu 
l‐a ajutat prea mult. Din 
cauza salarizării din 
învățământ, spune el, s‐a 

reprofilat. A început cu 
transportul de persoane spre 
Italia, iar când clientela a 
crescut și‐a cumpărat al 
doilea microbuz. Pe urmă al 
treilea și tot așa. Practic, așa a 
intrat Marian Iacomi în lumea 
afacerilor. Pe patru roți, la 
volanul pro priu lui microbuz: 
„Efectiv, nu puteam cu 900 
de lei, cât era salariul unui 
profesor prin anii 2000, să‑
mi întrețin familia (...) Am 
început cu transporturile de 
persoane, din România 
către Italia, pentru că era o 
cerință foarte mare în 
perioada lui 2001, când s‑
au ridicat vizele. Adică 
începeau efectiv românii să 
fugă de sărăcie. Săracii 
oameni munceau ilegal pe 
unde puteau numai să 
scape de sărăcie“, și‐a mai 
amintit antreprenorul.  

Germania, un model de 
bune practici pentru 
școlile profesionale 

Marian Iacomi vede în 
școlile profesionale o soluție 
numai bună pentru economia 
românească,  doar că statul 
român nu pare să fie de acord 
cu asta. În ultimii ani, 
decidenții politici au 
bulversat legile în Educație, 
până nu s‐a mai înțeles nimic. 

Au desființat școlile 
profesionale, le‐au reînființat, 
ba au inventat noi proiecte de 
lege prin care elevii școlilor 
profesionale să treacă la 
liceele profesionale, nou 
înființate, în locul celor 
tehnologice. „Din cauza 
faptului că s‑au închis 
școlile profesionale, 
economia României nu 
merge într‑o direcție bună! 
Este un semnal de alarmă! 
Cred că este ceasul al 12‑lea 
în care ar trebui să se 
trezească toți deputații, 
senatorii, toți cei care fac și 
Legea Educației și cei din 
industria muncii. Trebuie 
luat taurul de coarne acum, 
în ceasul al 12‑lea. Dacă nu, 
se vor închide companiile 
românești una după alta!“, a 
mai atras aten ția omul de 
afaceri din Iași. Acesta a venit 
și cu câteva exemple de bune 
practici și a vorbit despre 
sistemul de învățământ din 
Germania, unde în clasele V – 
IX, o etapă numită de nemți ca 
„Hauptschule“, se combină 
latura academică cu cea 
practică, cu accent pe forma ‐
rea vocațională. Cei cu 
re zul tate bune se pot 
transfera la Gymnasium, 
echivalentul liceului, sau pot 
continua la școli profesionale 
sau integrative, cum le mai 
numesc nemții: „În alte țări, 

copilul merge din clasa a 6‑a 
la școli profesionale. Merge 
la două săptămâni pe lună, 
la fabrica respectivă, unde 
este și plătit! Că altfel, tu ca 
anga jator, nu ai autoritate 
în fața lui. Lasă‑mă să îi dau 
eu 1.000 de lei pe lună, ca 
anga jator, pentru 
pregătirea asta. Vii, 
muncești, speli piese la 
service, dai piese la mecanic 
la schimb și băiatul ăla 
după 6 luni de zile devine 
mese ri aș. Dacă el își va dori 
ca pe viitor să ajungă 
inginer are și posibilitatea 
aia. Dar, dacă mi‑l dai la 
practică, fără ca el să fie 
plătit, el va trata patro nul 
respectiv super fi ci al. Hai la 
muncă, tati! Asta este re a ‑
litatea. Ăsta este 
capita lismul! Asta trebuie 
să înțe leagă deputatul și se ‑
na torul român. Nu să stea 
să doarmă acolo în Camera 
Deputaților sau în Senat și 
să treacă legile, pe bandă 
rulan tă, fără ca ei nici 
măcar să le fi citit.“ 

Anul 2024, văzut sub 
semnul unei crize 

economice 
Întrebat cum arată acest 

an, din punct de vedere al 
cifrei de afaceri, ieșeanul nu a 

fost prea optimist, estimând 
un profit mult mai mic față de 
2023. Mai mult, acesta a 
comparat 2024 cu o criză 
economică a anilor 2008‐
2009, iar asta se vede și în 
numărul de curse, redus din 
cauza costurilor ridicate de 
transport. „Nu‑ți permiți să 
pleci, la ora actuală, cu o 
singură marfă către Italia. 
Iei mărfuri de la două, trei 
fabrici, ca să ajungi la 
bugetul necesar ca să‑i 
acoperi doar cheltuielile pe 
dus. Profitul îl ai doar după 
cursa de retur. Cursa de tur 
este prost plătită. Cea de 
import este mai bine plătită 
pentru că sunt foarte multe 
importuri și sunt puține 
camioane“, ne‐a explicat 
transportatorul.  

Ami Turing, una dintre 
firmele de transport, care‐i îi 
aparțin lui Marian Iacomi a 
raportat anul trecut o cifră de 
afaceri de peste 2,4 milioane 
de lei și un profit net de 
89.000 de lei, în scădere față 
de anul trecut de exemplu, 
când firma a raportat o cifră 
de afaceri de 3,8 milioane de 
lei și un profit net de 400.000 
de lei. Însă, pe lângă firmele 
de transport, antreprenorul 
mai deține și un service auto, 
ca activitate conexă pentru 
flota pe care o administrează. 
(Ana‑Maria DOBRE)

Un semnal de alarmă pentru criza de pe piaţa forţei de muncă 

„Trebuie luat taurul de coarne în ceasul al 12-lea. 
Dacă nu, se vor închide companiile una după alta!“

Oamenii de afaceri din Iași trag 
un semnal de alarmă privind 
criza forței de muncă autohtone. 
Ei readuc în prim-plan o 
problemă veche asupra căreia 
statul nu s-a aplecat, iar efectele 
se văd deja în mii de companii, 

care fie au apelat la muncitori 
străini, fie și-au restrâns 
activitatea din cauza lipsei de 
personal, cum este și cazul unor 
firme de transport din Iași. 
Patronul Ami Turing, de exemplu, 
ne-a mărturisit că, în lipsa 

șoferilor de tir, a fost nevoit să 
renunțe la jumătate din flota de 
camioane. Dacă nu se iau 
măsuri imediate, companiile 
românești se vor închide una 
după alta, avertizează 
antreprenorii. 

l Marian Iacomi, patronul firmei de transport Ami Turing, se confruntă 
cu lipsa personalului l a fost nevoit să renunțe la jumătate din flota de 
tiruri pentru că nu găsea șoferi l „Am angajat inclusiv tineri, proaspăt 

ieșiți de pe băncile școlii, să le dăm și lor o șansă, pentru a face 
experiență, dar a fost foarte greu cu ei. Pentru că au distrus 

camioanele. Nu făceau încasări pe cât distrugeau“, arată Iacomi

Marian Iacomi (Ami Turing): „Am anunţ de angajare pentru un mecanic auto,  
cu 6.000 de lei pe lună și nu sună nimeni. Dar nimeni, de trei luni de zile!“

Din cauza lipsei șoferilor, patronul Ami Turing a renunţat la jumătate din flota de camioane

Ami Turing mai deţine și un service auto în Iași 
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Numeroase studii arată că 
acest indicator face ca o compa‐
nie să fie de 22x mai bine 
poziționată pentru a performa 
la standardele cele mai înalte. 
De asemenea constituie 52% 
din excelența profesională la 
nivel individual. Cererea pentru 
dezvoltarea acestui indicator va 
crește de peste 6x în următorii 
3‐5 ani. Despre ce este vorba? 
Inteligența emoțională.  

Definită ca abilitatea de a 
înțelege, utiliza și gestiona efi‐
cient emoțiile, inteligența 
emoțională (EQ) este esențială 
pentru a gestiona provocările 
vieții cotidiene. EQ e mai mult 
decât mult‐apreciata capacitate 
intelectuală și joacă un rol 
important în atingerea succesu‐
lui, cultivarea relațiilor puter‐
nice și menținerea bunăstării 
generale.  

Auzim des în vorbirea 
curentă despre cutare om de 
afaceri, sau cutare persoană că 
are „școala vieții“, adică s‐a edu‐
cat din interacțiunea socială cu 
ceilalți și a dobândit un set de 
abilități care‐i dau eficiență 
socială. Mai multe relații, o 
instantă capacitate de a înțelege 
contextele în care se găsește și 
factorii de influență, de a se 
autogestiona emoțional, de ai 
gestiona și pe ceilalți și de a fi 
perceput ca un lider la nivelul 
grupului său de referință.  

Dar care sunt componentele 
cheie ale EQ? Cum ne putem 
construi fundația solidă a 
inteligenței emoționale? 

Pilonii inteligenței 
emoționale  

EQ are patru piloni funda‐
mentali: autocontrolul, 
autocunoașterea, conștiința 
socială și gestionarea 
relațiilor. Ce înseamnă fiecare 
dintre aceștia? Haideți să‐i des‐
coperim pe rând! 

Autocontrolul:  
Arta de a rămâne calm 

Să ne imaginăm că ne simțim 
copleșiți de un termen limită, 
iar emoțiile noastre amenință să 
scape de sub control. 
Autocontrolul, o piatră de teme‐
lie a EQ, ne permite să 
gestionăm astfel de situații cu 
grație. Ne ajută să ne controlăm 
reacțiile impulsive, să ne 
gestionăm emoțiile în moduri 
sănătoase și să ne menținem 

stabilitatea emoțională chiar și 
sub presiune. Această abilitate 
permite gândirea clară și luarea 
deciziilor raționale, chiar și în 
condiții dificile. De exemplu, 
atunci când ne confruntăm cu o 
situație stresantă, dacă avem 
autocontrol puternic rămânem 
calmi și adunați, permițându‐ne 
să abordăm problema cu o 
minte limpede și să luăm decizii 
bine informate. 

Autocunoașterea:  
oglinda care te dezvăluie 

Autocunoașterea este „piatra 
de temelie“ a inteligenței 
emoționale. Este vorba despre 
capacitatea a ne recunoaște și 
înțelege emoțiile, precum și 
modul în care acestea ne 
influențează gândurile și com‐
portamentele. De asemenea, 
cuprinde recunoașterea puncte‐
lor tale forte și slabe, cultivând 
o stimă de sine sănătoasă. 
Această conexiune profundă cu 
starea noastră emoțională este 
crucială, deoarece ne permite să 
anticipăm modul în care 
emoțiile ne‐ar putea afecta 
reacțiile.  

Teoria atașamentului arată 
că experiențele noastre 
emoționale timpurii ne 
modelează modul în care perce‐
pem și reacționăm la emoții mai 
târziu în viață. Persoanele cres‐
cute în medii susținătoare, unde 
emoțiile lor erau recunoscute, 
sunt mai predispuse să vadă 
emoțiile ca fiind benefice, valo‐
roase.  

Dimpotrivă, cei cu experiențe 
emoționale timpurii confuze 
sau negative s‐ar putea să se 
lupte să se conecteze cu 
emoțiile lor. Practicarea mind‐
fulness‐ului, care implică con‐
centrarea pe momentul prezent, 
poate fi un instrument puternic 
pentru a ne spori 
autocunoașterea. Acordând 
atenție senzațiilor corpului nos‐
tru, ne putem reconecta cu 
emoțiile noastre de bază și 
putem învăța să le gestionăm 
mai eficient. 

Conștiința socială: Puterea de 
te pune în locul altora 

Conștiința socială, cel de‐al 
treilea pilon al inteligenței 
emoționale, implică înțelegerea 
și empatizarea cu emoțiile, 
nevoile și preocupările 
celorlalți. Această abilitate ne 
permite să captăm indicii 

emoționale subtile, să ne simțim 
confortabil gestionând diverse 
situații sociale și să recunoștem 
dinamica puterii în grupuri. La 
fel ca autocunoașterea, mindful‐
ness‐ul joacă un rol central în 
conștiința socială.  

Fiind prezent în 
interacțiunile sociale, putem 
deveni mai apți să observăm 
indiciile nonverbale precum 
expresiile faciale, limbajul cor‐
pului și tonul vocii. Această 
percepție îmbunătățită ne per‐
mite să obținem informații valo‐
roase despre stările emoționale 
și nevoile celorlalți, facilitând 
empatia.  

Să ne imaginăm că suntem 
într‐o conversație cu un prieten 
care pare mai retras. Conștiința 
socială ne permite să observăm 
aceste indicii și să răspundem 
cu empatie, determinându‐ne să 
ne deschidem și să vorbim des‐
pre ceea ce ne deranjează. 

Beneficiile inteligenței 
emoționale în afaceri 
Inteligența emoțională nu 

este doar un concept. Aceasta 
are un impact profund asupra 
diferitelor aspecte ale vieții 
noastre. Studiile au arătat că un 
EQ ridicat este un predictor 
semnificativ al succesului și 
împlinirii, completând și 
îmbunătățind abilitățile intelec‐
tuale.  

În timp ce un IQ puternic ne 
poate ajuta să intrăm într‐o uni‐
versitate prestigioasă, EQ ne 
echipează să gestionăm presi‐
unea studiului, să gestionăm 
dinamici sociale complexe și să 
construim relații puternice cu 
colegii și profesorii, contribuind 
în cele din urmă la succesul aca‐
demic general. 

În lumea profesională, un EQ 
ridicat este un factor care 
schimbă jocul deoarece ne per‐
mite să gestionăm situațiile 
sociale complexe de la locul de 
muncă, precum și să‐i condu‐
cem și să‐i motivăm pe ceilalți și 
să excelăm în carierele noastre.  

Multe companii recunosc 
astăzi importanța inteligenței 
emoționale, alături de abilitățile 
tehnice, și pun accentul pe acest 
aspect în timpul procesului de 
angajare. Astfel se subliniază 
valoarea inteligenței emoționale 
pentru promovarea colaborării, 
a gestionării eficiente a proiec‐
telor și a satisfacției generale a 
locului de muncă.  

Inteligența emoțională  
și sănătatea 

Sănătatea noastră fizică este, 
de asemenea, profund legată de 
inteligența emoțională. 
Managementul slab al emoțiilor 
poate duce la stres cronic, un 
factor de risc semnificativ pen‐
tru diverse probleme de 
sănătate, inclusiv la tensiune 
arterială crescută, sistem imuni‐
tar slăbit și risc crescut de boli 
cardiace. Prin învățarea 
gestionării eficiente a emoțiilor, 
putem reduce semnificativ nive‐
lul de stres, promovând 
bunăstarea fizică generală și o 
viață mai sănătoasă. 

Sănătatea mintală este o 
altă zonă importantă a vieții 
noastre în care EQ joacă un rol 
vital. Emoțiile necontrolate și 
stresul cronic pot contribui la 
dezvoltarea problemelor de 
sănătate mintală precum anx‐
ietatea și depresia. Un EQ ridi‐
cat ne echipează să înțelegem 
și să ne gestionăm emoțiile, 
ajutându‐ne să dezvoltăm 
rezistență la stres și la 
provocările emoționale ale 
vieții cotidiene. 

Persoanele cu inteligență 
emoțională dezvoltată au o 
capacitate mai mare de a 
recunoaște și de a‐și exprima 
emoțiile într‐un mod sănătos, 
de a construi relații interper‐
sonale solide și de a menține o 
atitudine pozitivă în fața 
dificultăților. Astfel, inteligența 
emoțională nu doar 
îmbunătățește sănătatea fizică 
și mintală, dar și calitatea 
generală a vieții. 

În concluzie 
Depășind simpla inteligență 

cognitivă, EQ ne oferă abilitățile 
de a ne înțelege și gestiona 
emoțiile, de a construi relații 
puternice și de a prospera în 
diverse medii. Inteligența 
emoțională este o abilitate 
vitală care ne permite să ne 
conectăm cu noi înșine și cu cei 
din jurul nostru la un nivel mai 
profund. Dezvoltându‐ne 
inteligența emoțională, ne 
deblocăm potențialul de a trăi o 
viață mai împlinită, mai 
semnificativă și mai plină de 
satisfacții. l 

 
Constantin MĂGDĂLINA, 

Expert Tendințe și 
Tehnologii Emergente

Indicatorul de succes 
complet neglijat în business

OUG nr. 87/2024 
modifică substanțial 
sistemul RO e-TVA, însă 
pentru anumite 
persoane înregistrate în 
scopuri de TVA 
deconturile 
precompletate de TVA 
cuprind tranzacțiile 
începute după data de 1 
iulie 2024 și vor fi puse 
la dispoziția 
personalelor impozabile 
înregistrate în scopuri 
de TVA până pe data de 
5 august 2024. 

O primă modificare adusă 
de actul normativ este 
reducerea termenului de pri‐
mire a deconturilor pre‐
completate de la data de 20 a 
lunii următoare la data de 05 
a lunii următoare. Perioada 
de analiză a deconturilor pre‐
completate avută de contrib‐
uabil se majorează la 20 de 
zile. 

Se păstrează procedura 
notificării contribuabilului în 
situația în care diferențele 
dintre rândurile din decontul 
de TVA final și decontul de 
TVA precompletat sunt mai 
mari de 20% cu condiția 
cumulativă ca valoarea 
diferenței să fie mai mare de 
5.000 lei. 

Aceste diferențe se 
comunică contribuabilului 
până pe data de 05 a lunii 
următoare celei în care s‐a 
depus decontul, iar doc‐
umentul primit de contribua‐
bil în SPV este „Notificare de 
conformare RO e‐TVA“. Față 
de procedura actuală privind 
notificarea de conformare 
voluntară sunt câteva 
excepții aplicabile doar pen‐
tru sistemul RO e‐TVA. Până 
la data de 01 ianuarie 2025 
notificarea de conformare RO 

e‐TVA nu se ia în considerare 
la determinarea indicatorului 
de risc fiscal al contribuabilu‐
lui. 

Termenul la care contri ‐
buabilului are obligația să 
răspundă la primirea 
notificării de conformare este 
de 20 de zile de la data pri‐
mirii respectivului document 
în SPV, și se aplică doar după 
data de 1 ianuarie 2025. 
Foarte important: s‐a 
prevăzut și o procedură când 
nu se trimit notificări de con‐
formare, când se identifică 
erori materiale (actul norma‐
tiv nu precizează unde se 
regăsesc aceste erori materi‐
ale, dar probabil sunt gener‐
ate de cunoscutele situații de 
erori materiale pentru care 
este există procedură de 
corectare în domeniul TVA) 
sau când există informații 
necorelate în bazele de date 
ale organului fiscal. 

Dacă contribuabilul nu 
răspunde în urma procedurii 
de notificare poate să fie 
sancționat contravențional, 
însă amenzile sunt 
diferențiate în funcție de 

mărimea contribuabilului 
astfel: 
l pentru contribuabili mari 

cu sume de la 5.000 lei la 
10.000 lei; 

l pentru contribuabili mijlo‐
cii cu sume de la 2.500 lei 
la 5.000 lei; 

l pentru contribuabili mici 
sau persoane fizice cu 
sume de la 1.000 lei la 
2.500 lei. 
De reținut: pentru 

această contravenție 
ordonanța prevede aplicarea 
regimului prevenției și posi‐
bilitatea plății a 50% din 
valoarea minimă a amenzii în 
termen de 15 zile de la comu‐
nicarea sancțiunii. 

Foarte important: aplica‐
rea amenzilor se va realiza 
după data de 01 ianuarie 
2025.  

Desigur, după data de 01 
ianuarie 2025 nefurnizarea 
sau furnizarea de date incom‐
plete conduce la modificarea 
indicatorului de risc fiscal. Se 
prezumă situația că netrans‐
miterea răspunsului la notifi‐
carea de conformare sau dacă 
contribuabilului comunică 

date neconcludente în urma 
notificării, această situație 
reprezintă un risc de resti‐
tuire a unor sume necuvenite 
în procedura rambursării 
TVA. Probabil această 
procedură va încetinii și mai 
mult rambursările de TVA. 
Această procedură se aplică 
cu data de 01 ianuarie 2025. 
Foarte important: legiuitorul 
a ținut cont de existența siste‐
mului de TVA la încasare. 
Pentru persoanele înregis‐
trate în scopuri de TVA ce 
aplică sistemul de TVA la 
încasare, procedura privind 
notificarea și obligația de a 
răspunde la notificări se 
aplică începând cu data de 01 
august 2025. Să sperăm că 
datele comunicate din SAF‐T 
ce se extinde și la contribua‐
bilii mici de la 01 ianuarie 
2025 sunt suficiente pentru 
generarea unor deconturi de 
TVA precompletate cu sume 
posibil corecte. l 

 
Rubrică realizată în 

colaborare cu consultantul 
fiscal Adrian BENȚA

Modificarea 
sistemului RO e-TVA. 
Detalii importante!

Manifest PUB din Palas Campus, local cu specific sportiv, unde se difuzează: 
Euro 2024, Formula 1, meciurile de la Wimbledon și Jocurile Olimpice

În Palas Campus, proiect 
aflat în zona Sf Andrei din 
Iași, s‐a deschis un concept 
care vine în întâmpinarea 
fanilor sportivi. Teo's Cafe a 
devenit Manifest PUB, un loc 
unde sunt așteptați cei care 
își doresc să se uite 
împreună cu prietenii la cele 
mai importante evenimente 
sportive din întreaga lume.  

Aflat în piațeta pietonală 
din Palas Campus, Manifest 
aduce în centrul orașului, la 
doar două minute de ansam‐
blul mixed‐use Palas, con‐
ceptul de PUB sportiv. Aici 
sunt difuzate meciurile din 

cadrul Campionatului 
European de Fotbal 2024, 
cursele din Campionatul 
Mondial de Formula 1, tur‐
neul de tenis de la 
Wimbledon, iar începând de 
vineri, 26 iulie 2024, vor fi 
transmise și Jocurile 
Olimpice de vară. Păstrând 
atmosfera prietenoasă, servi‐
ciile de calitate, cafeaua de 
specialitate, răcoritoarele 
atent pregătite, dar 
adăugând un twist ce 
reunește prietenii la eveni‐
mentele sportive, Manifest 
organizează și concerte cu 
muzică live pe terasă, 

degustări de vin, târguri de 
viniluri și petreceri de seară 
cu DJ.  

„Manifestăm creativitate 
și inovare în fiecare eveni‑
ment pe care îl găzduim 
sau organizăm, oferind 
experiențe unice care 
reflectă sufletul dinamic al 
Iașului. Găzduim cu drag și 
evenimente private, corpo‑
rate sau personale. Invităm 
toți ieșenii și vizitatorii să 
se alăture comunității 
noastre, la MANIFEST PUB, 
în piațeta Palas Campus, 
pentru a transforma fie‑
care ieșire în oraș într‑o 

adevărată celebrare a 
vieții“, a declarat Teofil 
Bozbiciu, proprietar 
Manifest PUB și al lanțului de 
cafenele Teo's Cafe.  

Schimbarea direcției spre 
PUB a adus modificări și în 
meniu, iar acum ieșenii 
găsesc băuturi aromate, în 
combinații complementare 
cu tonic artizanal, ginuri 
japoneze, variații de rom și 
rețete proprii ale barmanilor. 
Tot în meniul Manifest se 
regăsesc și opțiuni fără 
alcool, precum: limonade cu 
diverse arome, fresh‐uri, dar 
și cocktail‐uri fără alcool. În 

continuare, cafeaua de spe‐
cialitate rămâne un element 
de bază, iar ieșenii se pot 
bucura de aroma care a con‐
sacrat localurile Teo's Cafe. 

Palas Campus este un nou 
pol social de atracție, cu 
piațetă pietonală, terase, 
cafenele, restaurante, super‐
market, centru de fitness, 
hub medical, dar și locații cu 
servicii necesare. Proiectul 
dispune și de o parcare 
subterană, care, în weekend‐
uri poate fi utilizată cu titlu 
gratuit, iar în timpul 
săptămânii prima oră de par‐
care este gratis. 
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Marile orașe din țară 
continuă să atragă un 
număr semnificativ de 
chiriași, iar proprietarii 
au parte de o veste 
bună la începutul 
acestei veri, nu însă și 
chiriașii. Sumele 
solicitate la nivel de 
piață sunt în creștere 
față de anul trecut în 
toate centrele regionale 
majore din România, 
atât în cazul 
garsonierelor, cât și în 
cazul apartamentelor cu 
2 și 3 camere. Iată care 
sunt cartierele care 
atrag privirile celor mai 
mulți potențiali chiriași și 
unde se pot câștiga cele 
mai mari sume din 
închirierea 
apartamentelor, potrivit 
datelor centralizate și 
analizate de 
Imobiliare.ro. 

Cât poți să ceri  
chirie în Iași?  

Garsonierele pot fi date 
spre închiriere pentru o 
sumă medie de 300 
euro/lună, în timp ce pentru 
apartamentele cu 2 camere 
proprietarii solicită 400 
euro/lună. Locuințele mai 
spațioase, cu 3 camere, se 
închiriază cu cele mai mari 
prețuri și s‐au scumpit și cel 
mai mult față de începutul 
verii trecute. Chiria medie 
pentru o astfel de proprietate 
era de 450 euro/lună în iunie 
2023 și a ajuns la 500 
euro/lună în prezent. 

Chiar dacă în centrul 
orașului și în zona Copou‐
Sărărie se solicită cele mai 
mari ridicate chirii, 450‐500 
euro/lună, acestea atrag și 
cel mai mare număr de 
potențiali chiriași.  Tătărași și 
Păcurari‐Canta sunt alte două 
zone din oraș populare în 
rândul celor care își caută un 
apartament de închiriat. 
Suma pe care o poți solicita 
în calitate de proprietar este, 
însă, semnificativ mai mică, 
media situându‐se în jurul 
valorii de 370 euro/lună. 
Tudor Vladimirescu, 

Alexandru cel Bun și Nicolina 
se numără și ele printre cele 
mai dorite zone  din oraș. 

Cât poți să ceri  
chirie în București?  

Chiriile solicitate pentru 
locuințele din Capitală s‐au 
majorat în ultimul an atât în 
cazul garsonierelor, cât și în 
cazul apartamentelor mai 
spațioase. Dacă la începutul 
verii trecute se cerea o chirie 
medie de 300 euro/lună pen‐
tru o garsonieră, în prezent 
prețul a ajuns la 340 
euro/lună. 

Apartamentele cu 2 ca ‐
mere, care sunt de cele mai 
multe ori și cele mai căutate 
de potențialii chiriași, se 
închiriază cu 520 euro/lună 
în condițiile în care chiria 
medie era de 470 euro/lună 
în iunie 2023, iar pentru cele 
cu 3 camere se solicită în 
medie suma de 700 
euro/lună cu 50 de euro în 
plus față de anul trecut. 

Centrul Capitalei,  
cel mai atractiv 

Cei mai mulți potențiali 
chiriași care și‐au căutat un 
apartament în București pe 
Imobiliare.ro și‐au arătat 
interesul pentru zona 
Victoriei‐Romană‐
Universitate‐Unirii din inima 
orașului. Aici găsim și una 
dintre cele mai bogate oferte 
din Capitală, dar și prețuri pe 
măsura poziționării privilegi‐
ate a acestor proprietăți în 
centrul orașului, cu acces la 
cele mai multe variante de 
transport în comun și în 
proximitatea multor puncte 
de interes pentru chiriași ‐ de 
la restaurante, terase și 
baruri și până la instituții de 
învățământ și multiple 
opțiuni de divertisment. 
Pentru un apartament situat 
în această zonă poți solicita, 
în medie, 600‐650 euro/lună 
chirie. 

Un alt areal care atrage 
numeroși chiriași, aflați în 
căutarea unor locuințe mai 
accesibile ca preț, este 
Militari‐Gorjului‐Lujerului‐
Uverturii. Și de această dată 
observăm un număr ridicat 
de proprietăți disponibile 
deja la închiriere, dar suma 
medie solicitată de proprie‐
tari se plasează în jurul valo‐
rii de 400 euro/lună. Zona 
oferă acces la metrou, iar cei 
care ajung să se mute aici au 
mall‐uri și hipermarketuri la 

doi pași de casă. Un aparta‐
ment situat în acest areal va 
fi foarte atractiv în câteva 
luni pentru studenți, având în 
vedere facultățile aflate în 
apropiere. 

Poți solicita o chirie lunară 
similară și dacă dai în chirie 
un apartament în Drumul 
Taberei. Aceasta este o altă 
zonă foarte populară în rân‐
dul chiriașilor, care oferă 
acces la metrou, dar și prox‐
imitate față de unul dintre 
cele mai mari parcuri din 
Capitală. 

Pe locul patru în topul 
celor mai atractive zone 
bucureștene pentru chiriași 
se găsește Tineretului‐
Timpuri Noi. Printre atuurile 
sale se numără apropierea 
față de centru, accesul la 
metrou și, desigur, parcul 
ideal pentru familiile cu 
copii. Numărul de proprietăți 
disponibile în această parte a 
orașului este însă semnifica‐
tiv mai mic față de cel întâlnit 
în zonele anterioare. 
Apartamentele se închiriază, 
în medie, cu 500 euro/lună. 

Prețul își spune cuvântul 
pentru mulți dintre chiriași 
așa că nu este de mirare fap‐
tul că printre cele mai dorite 
cartiere din București întâl‐
nim Berceni. Numărul 
proprietăților disponibile pe 
piață este mai mare decât în 
alte zone, iar chiria este una 
dintre cele mai accesibile din 
oraș media situându‐se în 
jurul valorii de 380 
euro/lună. Dezvoltarea 
semnificativă pe segmentul 
rezidențial nou se traduce 
prin mai multe variante de 
apartamente situate în blo‐
curi finalizate în ultimii ani 
pentru care se caută chiriași. 
Accesul la numeroase 
mijloace de transport în 
comun, inclusiv la metrou, 
numărul mare de spații de 
joacă pentru copii, apropie‐
rea față de Parcul Tineretului 
și opțiunile de shopping 
foarte variate sunt câteva 
dintre punctele forte ale car‐
tierului. 

Cât poți să ceri chirie  
în Cluj-Napoca? 

Garsonierele și aparta‐
mentele cu 2 camere din 
Cluj‐Napoca se închiriază, la 
ora actuală, cu prețuri mai 
mari decât în Capitală. 
Discutăm despre o medie de 
350 euro/lună în cazul garso‐
nierelor și de 550 euro/lună 

în cazul locuințelor cu 2 cam‐
ere. 

Dacă ai în proprietate însă 
un apartament cu 3 camere 
pentru care vrei să găsești 
chiriaș, prețul cu care vei 
ajunge să‐l închiriezi va fi, cel 
mai probabil, mai mic decât 
cel pe care l‐ai putea câștiga 
cu o proprietate similară în 
Capitală. Chiria medie plătită 
de clujeni este de 670 
euro/lună pentru astfel de 
locuințe. 

Cele mai căutate  
zone din Cluj-Napoca 
Dacă ai un apartament în 

Mărăști sau Mănăștur, atunci 
vei atrage cu siguranță un 
număr considerabil de 
potențiali chiriași, interesul 
fiind foarte mare pentru 
aceste cartiere. Chiria medie 
pe care o poți solicita pentru 
un apartament în Mărăști 
este de 550 euro/lună. În 
Mănăștur prețurile sunt însă 
unele dintre cele mai mici de 
pe piață, media situându‐se 
în jurul valorii de 450 
euro/lună. Doar în cartierul 
Someșeni apartamentele se 
închiriază mai ieftin. 

Alte două zone‐magnet 
pentru chiriași sunt 
Gheorgheni și Zorilor. 
Apartamentele se închiriază 
aici la prețuri similare cu cele 
din Mărăști. Centrul orașului 
este și el atractiv, iar avanta‐
jul proprietarilor este că în 
acest caz pot solicita chirii 
semnificativ mai mari pentru 

locuințele lor. Apartamentele 
aflate aici se închiriază, în 
medie, cu 650 euro/lună, cel 
mai mare preț din oraș. 

Fiind vorba despre un 
oraș cu numeroase facultăți 
de renume, cererea pentru 
apartamentele din Cluj‐
Napoca va începe să crească 
semnificativ în scurt timp, 
odată cu apropierea noului 
an universitar și întoarcerea 
studenților la cursuri. 

Cât poți să ceri chirie în 
Brașov?  

Brașovul este al treilea cel 
mai scump oraș din țară pen‐
tru chiriași, după București și 
Cluj‐Napoca. Dacă ai o 
garsonieră, poți solicita în 
medie o chirie de 320 
euro/lună pentru aceasta. În 
cazul apartamentelor cu 2 
camere suma crește la 480 
euro/lună. 

Chiria medie pe care o 
solicită ceilalți proprietari 
din Brașov pentru aparta‐
mentele cu 3 camere este de 
600 euro/lună, cu 50 euro 
mai mare decât la începutul 
verii trecute. 

Printre cele mai căutate 
zone în rândul potențialilor 
chiriași se numără Tractorul 
și Avantgarden, două cartiere 
care s‐au dezvoltat semnifi‐
cativ în ultimii ani unde 
găsim numeroase locuințe 
noi. Se solicită, potrivit date‐
lor Imobiliare.ro, o chirie 
medie de 450‐500 euro/lună 

pentru proprietățile aflate 
aici. 

Centrul orașului este, de 
asemenea, foarte atractiv 
pentru cei care își caută o 
locuință pe care să o închi‐
rieze. Avantajul proprietari‐
lor este că pot solicita, în 
acest caz, unele dintre cele 
mai ridicate prețuri din oraș. 
Un apartament din centrul 
Brașovului se închiriază cu o 
sumă medie de 550 
euro/lună. 

Cartierul Astra se numără, 
la rândul său, printre cele 
mai populare în rândul 
potențialilor chiriași, iar și 
oferta disponibilă aici este 
variată. Chiriile sunt însă 
mult mai mici în acest caz, 
media situându‐se în jurul 
valorii de 420 euro/lună.  

Cât poți să ceri chirie în 
Constanța?  

O garsonieră din 
Constanța poate fi închiriată, 
de cele mai multe ori, cu 
suma de 300 euro/lună, pot‐
rivit datelor Imobiliare.ro. În 
cazul acestui tip de proprie‐
tate prețul a crescut pe plan 
local cel mai puțin față de 
începutul verii trecute, mai 
exact cu doar 35 euro. 

Chiria medie care se 
solicită la ora actuală pentru 
un apartament cu 2 camere 
este de 450 euro/lună, iar 
cea pentru un apartament cu 
3 camere este de 600 
euro/lună. Suma pe care o 
poți solicita din partea 

chiriașului diferă, însă, con‐
siderabil în funcție de atrac‐
tivitatea cartierului în care se 
află locuința, mobilier, fini‐
saje și multe altele. 

Tomis Nord‐Badea Cârțan 
este, în momentul de față, cea 
mai căutată zonă din 
Constanța în rândul 
potențialilor chiriași și dis‐
pune și de o ofertă foarte 
bogată de locuințe. Chiria 
medie pentru un apartament 
ajunge la 450 euro/lună.  

Locul al doilea în topul 
preferințelor celor care își 
caută o chirie în orașul de pe 
malul Mării Negre este ocu‐
pat de zonele Universitate 
(Capitol‐Central) și Faleză 
Nord. Aceasta din urmă este, 
alături de zona Delfinariului, 
cea mai scumpă din oraș. 
Apartamentele se închiriază, 
în medie, cu 600 euro/lună.  

Dacă ai o locuință în zona 
Tomis Plus‐Boreal este, de 
asemenea, posibil ca aceasta 
să atragă interesul celor care 
prospectează piața în 
căutarea celui mai bun apar‐
tament. Se solicită, în medie, 
500 euro/lună chirie pentru 
proprietățile localizate aici. 

Cât poți să ceri chirie în 
Timișoara?  

Chiria medie pentru garso‐
niere este de 250 euro/lună, 
cea pentru apartamentele cu 
2 camere este de 390 
euro/lună, iar cea aferentă 
apartamentelor cu 3 camere 
ajunge la 450 euro/lună. 

Timișoara este astfel cel mai 
accesibil oraș mare din țară 
pentru chiriași, dar chiar și 
așa există zone în care poți să 
câștigi sume bune din închi‐
rierea unui apartament.  

Zona Cetate este cea mai 
căutată de potențialii chiriași 
care analizează oferta din 
piață pe Imobiliare.ro și este 
cea mai bănoasă pentru pro‐
prietari. Chiria medie pe care 
poți să o ceri pentru un apar‐
tament este de 450 euro/lu ‐
nă. Alte zone bune pentru 
câștiguri din închirieri sunt 
Torontalului‐Bucovina, Tipo ‐
grafilor, Aradului și Braytim. 

La polul opus se află 
Freidorf, Buziașului și 
Blașcovici unde chiria medie 
pe care o poți solicita pentru 
un apartament scade sub 300 
euro/lună. 

„Există diferențe mari 
între un oraș sau altul dar 
și între o zonă sau alta în 
cadrul aceluiași oraș. Zona, 
dar și starea generală a 
apartamentului, nou sau 
vechi, tipul de mobilă și 
gradul de utilare și confort 
sunt principalele aspecte 
care contribuie la stabilirea 
prețului final. Cererea este 
mare, în continuare, iar un 
apartament bine poziționat 
ca preț, se închiriază în 
doar câteva zile de la lis‑
tare. Dacă, dimpotrivă, nu 
sună telefonul, înseamnă ca 
prețul nu este în piață“, a 
declarat Daniel Crainic, direc‐
tor de marketing 
Imobiliare.ro. l

Care este nivelul chiriilor în 
Iași și în marile orașe din țară 

l o analiză imobiliare.ro arată care sunt cele mai solicitate cartiere 
din Iași și nivelul chiriilor comparativ cu marile orașe din țară

Se strică amiciția cu bulgarii: Un milion de turiști, 
afectați de lucrările la Podul Prieteniei Giurgiu-Ruse 
l „atragem atenția că blocarea tranzitului prin punctul de trecere a frontierei Giurgiu-Ruse începând cu data de 9 iulie, în mijlocul sezonului 

turistic, afectează grav peste un milion de turiști români care călătoresc spre sudul Peninsulei Balcanice“, atrage atenția CNIPMMR
Consiliul Național al 

Întreprinderilor Private Mici 
și Mijlocii din România 
(CNIPMMR) solicită mini‐
strului Transporturilor des‐
chiderea unui dialog cu 
omologul bulgar pentru 
rezolvarea situației tranzitu‐
lui pe Podul Prieteniei 
Giurgiu‐Ruse. 

„Având în vedere semna‑
lele de alarmă trase de 
operatorii din turism refe‑
ritoare la afectarea 
deplasării turiștilor 
români din cauza 
demarării lucrărilor de 
reabilitare a Podului 
Prieteniei Giurgiu‑Ruse de 
către partea bulgară, 

CNIPMMR solicită 
Ministerului transporturi‑
lor inițierea dialogului cu 
omologul bulgar în vede‑
rea găsirii de soluții la 
problema generată de blo‑
carea traficului spre 
Bulgaria. Atragem atenția 
că blocarea tranzitului 
prin punctul de trecere a 
frontierei Giurgiu‑Ruse 
începând cu data de 9 iulie, 
în mijlocul sezonului turis‑
tic, afectează grav peste un 
milion de turiști români 
care călătoresc spre sudul 
Peninsulei Balcanice“, 
susțin reprezentanții 
CNIPMMR, într‐un comuni‐
cat transmis AGERPRES. 

Consiliul IMM‐urilor 
susține poziția agenților eco‐
nomici din turism, organizați 
în cadrul Asociației Naționale 
a Agențiilor de Turism 
(ANAT), privind planificarea 
lucrărilor de mentenanță a 
infrastructurii rutiere în 
afara sezonului estival după 
dată de 1 octombrie, pentru a 
minimiza impactul asupra 
traficului, turiștilor și a 
industriei turismului. 

„Mentenanța și modern‑
izarea infrastructurii rutiere 
trebuie efectuate în scopul 
dezvoltării și sprijinirii turis‑
mului românesc și nu al 
creării de probleme 
turiștilor și agenților eco‑

nomici din turism. Este 
necesară o mai bună coordo‑
nare a lucrărilor de 
infrastructură cu perioada 
concediilor, astfel încât turis‑
tul român să nu întâmpine 
disconfort în această 
perioadă“, a declarat 
președintele CNIPMMR, Florin 
Jianu, citat în comunicat. 

ANAT a protestat miercuri 
față de decizia statului bulgar 
de a efectua lucrări de reabil‐
itare la Podul Giurgiu‐Ruse în 
vârf de sezon estival, blocând 
peste 1,5 milioane de români 
care mergeau cu automobi‐
lele proprii în Bulgaria, 
Turcia și Grecia, dezaprobând 
totodată și decizia statului 

român de a închide drumul 
național Râmnicu Vâlcea ‐ 
Sibiu în plin sezon turistic, 
începând cu 8 iulie, timp de o 
lună. 

Potrivit Companiei 
Naționale de Administrare a 
Infrastructurii Rutiere 
(CNAIR), autoritățile bulgare 
au decis să reabiliteze 
secțiunea de pod care este în 
administrarea acestora. „Am 
fost informați că, pentru 
reparații, drumarii bulgari 
vor închide câte o bandă și 
se va circula alternativ pe 
cealaltă bandă“, menționa 
miercuri CNAIR într‐o post‐
are pe pagina proprie de 
Facebook. l

NIVELUL MEDIU AL CHIRIILOR DIN IAȘI

TIP LOCUINȚĂ CHIRIE (EURO)
Garsonieră 300

Apartament 2 camere 400

Apartament 3 camere 500

SURSA: imobiliare.ro
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Directoratul Național de 
Securitate Cibernetică 
(DNSC) a transmis, recent, o 
alertă ce vizează utilizatorii 
de Android. Rafel Remote 
Access Tool (RAT) conferă 
atacatorilor capacitatea de a 
gestiona dispozitivele infec‐
tate de la distanță, fără ca 
proprietarii acestora să fie 
conștienți de prezența sa. 

Potrivit DNSC, malware‐ul 
poate evita detecția pentru 
perioade extinse, ceea ce îi 
sporește eficiența în cadrul 
atacurilor. Recent, acesta a 
fost semnalat ca fiind prezent 
și în România 

„Rafel RAT reprezintă o 
amenințare cibernetică 
majoră, ce poate fi folosită 
pentru spionaj și atacuri 
ransomware sofisticate. 
Evoluția sa de la un simplu 
instrument de spionaj la un 
malware multifuncțional 
reflectă adaptabilitatea și 
pericolul pe care îl 
reprezintă pentru utili‑
zatorii de dispozitive cu sis‑
tem de operare Android“, a 
transmis DNSC în cadrul aler‐
tei. 

Potrivit specialiștilor, 
aplicația a fost dezvoltată 
inițial în anul 2021 și 
distribuită gratuit prin inter‐
mediul GitHub fiind preluată 
și dezvoltată inclusiv de 
grupări de tip Advanced 
Persistent Threat (APT). 

Rafel RAT a câștigat rapid 
notorietate în rândul infrac‐
torilor cibernetici datorită 
capacităților sale extinse și 
modului facil de utilizare, 
generând preocupări 
serioase atât pentru utili‐
zatorii de platforme Android 
cât și pentru experții în secu‐
ritate cibernetică. 

„A fost utilizat în numer‑
oase atacuri cibernetice în 
diverse regiuni, cu accent 
pe frauda financiară și 
spionajul corporativ. Rafel 
RAT a fost dezvoltat și dis‑
tribuit inițial pentru a 
obține acces la date sensi‑
bile de pe dispozitivele 
Android infectate, cum ar fi 
mesaje SMS, jurnale de ape‑
luri, contacte, parole sto‑
cate, locații și fișiere media. 
Malware‑ul a fost adaptat 
ulterior pentru a efectua 
atacuri de tip ransomware, 
criptând fișierele utilizator‑
ilor și cerând răscumpărări 
pentru deblocarea aces‑
tora“, a mai transmis DNSC. 

Potrivit specialiștilor, 
majoritatea victimelor aces‐
tor atacuri au utilizat tele‐
foane Samsung, Xiaomi, Vivo 
și Huawei, iar 87,5% dintre 
dispozitivele utilizate aveau 

un sistem de operare 
Android depășit ce nu mai 
beneficia de actualizări de 
securitate. 

„Ultima campanie, 
desfășurată în 2024, a avut 
ca ținte entități de rang 
înalt, pe o arie geografică 
foarte largă, ce cuprinde 
Australia, China, Franța, 
Germania, Italia, Pakistan, 
România, și SUA. În unele 
atacuri, victimele au fost 
convinse să instaleze RAT‑ul 
prin intermediul unor 
aplicații foarte cunoscute 
(cum ar fi Black WhatsApp, 
Story Saver for Instagram 
etc.), aplicații de suport sau 
soluții antivirus. În alte 
cazuri, atacurile au avut loc 
prin email‑uri care foloseau 
tehnici de inginerie socială 
pentru a convinge destina‑
tarii să deschidă documente 
atașate sau să acceseze 
site‑uri web infectate, insta‑
lând astfel malware‑ul pe 
dispozitivele proprii. 
Niciunul dintre aceste ata‑

curi nu necesită acces cu 
drept de administrator 
(root), astfel încât acestea 
operează cu succes pe dis‑
pozitive cu sisteme de oper‑
are nemodificate“, mai arată 
DNSC. 

Potrivit specialișrilor, 
Rafel RAT funcționează foarte 
bine pe Android 12 și versi‐
unile anterioare, dar au fost 
înregistrate atacuri reușite și 
asupra dispozitivelor cu 
Android versiunea 13. 

Metode de distribuție 
(vectori de atac) 

l E‑mailuri de tip phish‑
ing: Infractorii cibernetici 
folosesc adesea e‐mailuri 
atent concepute care par a 
fi din surse legitime, 
conținând link‐uri sau 
atașamente care, atunci 
când sunt accesate, duc la 
instalarea Rafel RAT. 

l Site‑uri web malițioase: 
Utilizatorii pot fi înșelați 
să viziteze site‐uri web 

compromise sau false care 
exploatează vulnerabilități 
în sistemul Android sau 
folosesc tehnici de ingin‐
erie socială pentru a con‐
vinge utilizatorii să des‐
carce malware‐ul. 

l Aplicații false: Rafel RAT 
este frecvent deghizat ca 
aplicație legitimă, precum 
actualizări de sistem, 
jocuri populare sau 
aplicații utilitare. Acestea 
sunt distribuite prin mag‐
azine de aplicații neofici‐
ale sau link‐uri de 
descărcare directă. 

l SMS și conturi de social 
media: Atacatorii pot 
folosi mesaje text sau plat‐
forme de social media 
pentru a răspândi link‐uri 
către aplicații sau site‐uri 
web infectate. Mod de 
instalare Odată ce 
aplicația malițioasă este 
descărcată, aceasta solicită 
un set extins de permisi‐
uni de la utilizator. Aceste 
permisiuni includ adesea 

acces la contacte, SMS‐uri, 
jurnale de apeluri, cameră, 
microfon, stocare și date 
de localizare. Malware‐ul 
poate folosi tactici 
înșelătoare pentru a con‐
vinge utilizatorii să acorde 
aceste permisiuni, cum ar 
fi faptul că sunt necesare 
pentru funcționalitatea 
aplicației. 

Capacități și 
funcționalitate 

l Furt de date: Rafel RAT 
poate accesa și extrage o 
gamă largă de date sensi‐
bile, cum ar fi: contacte, 
mesaje SMS (inclusiv 
coduri 2FA), jurnale de 
apeluri, istoricul de navi‐
gare, parole stocate, 
informații financiare. 

l Înregistrare audio și 
video: Malware‐ul poate 
activa silențios microfonul 
și camera dispozitivului 
pentru a înregistra 

acțiunile și împrejurimile 
utilizatorului. 

l Capturi de ecran: Poate 
face capturi de ecran ale 
dispozitivului, putând 
extrage informații sensi‐
bile precum datele de 
autentificare (utilizator, 
parole, PIN‐uri). 

l Acces la fișiere: Rafel RAT 
poate naviga și descărca 
fișiere stocate pe dispozi‐
tiv, inclusiv fotografii, doc‐
umente și copii de 
siguranță. 

l Urmărire GPS: Malware‐
ul poate monitoriza și 
raporta locația dispoziti‐
vului în timp real. 

l Control de la distanță: 
Atacatorii pot folosi Rafel 
RAT pentru a executa 
comenzi pe dispozitivul 
infectat, prin instalarea 
unor module suplimentare 
ale malware‐ului sau prin 
desfășurarea unor acțiuni 
neautorizate. 

l Keylogging: Poate înregis‐
tra tastele apăsate, captu‐

rând parole și alte date 
sensibile. 

l Manipularea aplicațiilor: 
Rafel RAT poate lansa 
aplicații, modifica setările 
aplicațiilor și chiar dezin‐
stala software‐ul de secu‐
ritate. 

l Compatibilitate extinsă: 
Suport pentru versiuni 
Android de la v5 la v13, 
acoperind o gamă largă de 
dispozitive vulnerabile. 

l Evitarea detectării: Evită 
detecția de către 
PlayProtect și alte soluții 
de securitate pentru dis‐
pozitivele mobile. 

Recomandări 
„Conștientizarea și 

măsurile de protecție adec‑
vate sunt importante pen‑
tru a preveni infectarea și 
pierderea datelor. Datorită 
mecanismelor de protecție 
specifice, Rafel RAT adesea 
nu este detectat de softwa‑

reul antivirus clasic“, a 
transmis DNSC. 

Specialiștii recomandă 
implementarea următoarelor 
măsuri de bază de securitate 
cibernetică: 
l Sporirea vigilenței este 

principalul atu avut ori‐
când la dispoziție de către 
un utilizator obișnuit. 
Manifestați atenție la veri‐
ficarea e‐mailurilor prim‐
ite, în special a celor care 
conțin atașamente sau 
link‐uri suspecte! 

l Descărcați aplicațiile doar 
din surse de încredere, 
folosind doar magazinele 
oficiale, cum ar fi Google 
Play Store. 

l Analizați cu atenție permi‐
siunile aplicațiilor solici‐
tate la instalare sau la 
actualizare și fiți precauți 
la aplicațiile care solicită 
permisiuni excesive sau 
inutile. 

l Scanați cu o soluție de 
securitate instalată pe dis‐
pozitiv sau cu una 
disponibilă gratis online, 
linkurile sau atașamentele 
suspecte. Nu uitați să 
aplicați la timp update‐
urile pentru aceste soluții 
de securitate! 

l Pentru a vă proteja efi‐
cient împotriva ransom‐
ware, trebuie să vă 
concentrați în principal pe 
poarta principală de acces 
a acestuia: comunicarea 
prin e‐mail. Acestea se 
ascund adesea sub forma 
unor fișiere, aparent 
legitime, ce permit ata‐
catorilor accesul la sistem 
și rularea unor programe 
de exfiltrare și/sau crip‐
tare a fișierelor de pe dis‐
pozitivele compromise. 

l Actualizați de urgență sis‐
temele de operare, progra‐
mele antivirus, browser‐
ele web, clienții de e‐mail 
și alte programe utilitare. 

l Realizați periodic sesiuni 
de training cu personalul. 
Acestea sunt necesare atât 
pentru conștientizare/ 
prevenire, cât și pentru a 
ști ce este de făcut în cazu‐
rile în care au loc inci‐
dente de securitate 
cibernetică, astfel încât 
acestea să fie gestionate 
eficient. 

l Nu ezitați să contactați 
Directoratul Național de 
Securitate Cibernetică 
(DNSC), în cazul în care 
suspectați că dispozitivele 
din cadrul entității 
dumneavoastră au fost 
compromise sau sunteți 
subiectul unui atac ciber‐
netic. l

Utilizatorii de Android sunt  
atacați cu Rafel: Principalele 

dispozitive în pericol și recomandări  
l Rafel Remote Access Tool (RAT) conferă atacatorilor capacitatea de a gestiona  

dispozitivele infectate de la distanță, fără ca proprietarii acestora să bănuiască

Piaţa românească de fuziuni şi 
achiziţii (M&A) a înregistrat 124 de 
tranzacţii în prima jumătate a anului 
2024, cu o valoare totală estimată de 2,3 
miliarde de dolari, în scădere cu 6% în 
volum faţă de cele 132 de tranzacţii, 
estimate la 3,7 miliarde dolari, consem‐
nate în perioada similară din 2023, pot‐
rivit unei analize realizate de EY 
România, remise AGERPRES. 

Cu toate acestea, spun specialiştii, 
valoarea pieţei de M&A a rămas în mare 
parte stabilă, dacă nu se ia în consider‐
are achiziţia operaţiunilor Enel Group 
din România de către compania 
grecească Public Power Corporation, 
pentru 1,3 miliarde dolari, singura 
mega‐tranzacţie în primul semestru din 
2023. În plus, nu s‐a dezvăluit valoarea 
tranzacţională pentru 79% din 
tranzacţiile anunţate în S1 2024, com‐
parativ cu media istorică de 65% 
observată începând din 2018. 

În ce domenii s-au înregistrat cele 
mai multe fuziuni și achiziții? 

Cele mai active sectoare în funcţie de 
volumul tranzacţiilor au fost Imobiliare, 
Ospitalitate & Construcţii (23 
tranzacţii), Energie şi Utilităţi (21 
tranzacţii) şi Produse de Consum & 
Retail (20 tranzacţii), urmate de 
Sănătate şi Tehnologie, fiecare înregis‐
trând câte 11 tranzacţii. În prima 
jumătate a anului 2024, au fost doar 
două tranzacţii cu valoare divulgată care 
depăşesc 100 milioane dolari, în scădere 
faţă de cele 5 înregistrate în 2023. 

În ceea ce priveşte ţara de origine, cei 
mai activi investitori au provenit din 
SUA ‐ istoric cel mai activ investitor (10 

tranzacţii), Austria (8 tranzacţii), 
Germania (7), Franţa şi Polonia (câte 4 
tranzacţii fiecare), urmate de Italia şi 
Olanda, ambele înregistrând câte 3 
tranzacţii. 

Comparativ cu semestrul doi din 
2023, volumul de tranzacţii M&A din 
România a crescut în primele şase luni 
din 2024 cu 13,8%, iar scăderea din 
acest interval faţă de aceeaşi perioadă a 
anului trecut reflectă tendinţa globală. 
Astfel, se observă o creştere a valorilor 
tranzacţiilor la nivel mondial cu aproxi‐
mativ 20% faţă de 2023, marcând cea 
mai puternică primă jumătate de an în 
materie de tranzacţii începând din 
2022. Mai mult, pieţele consacrate 
demonstrează semne clare de revenire 
în 2024, evidenţiate de creşterea 
substanţială a mega‐tranzacţiilor, ceea 
ce reprezintă un semn pozitiv pentru 
economiile în curs de dezvoltare şi 
emergente, care de obicei urmează trai‐
ectoria pieţelor dezvoltate. 

Potrivit analizei, investitorii strategici 
şi‐au menţinut poziţia dominantă pe 
piaţa de M&A din România în prima 
jumătate a anului 2024, reprezentând 
93% din volumul tranzacţiilor, deşi au 
anunţat acelaşi număr de tranzacţii ca 
în prima jumătate a anului 2023 (115). 
„Este de remarcat că aceasta 
reprezintă cea mai mare cotă de piaţă 
revendicată de investitorii strategici 
din prima jumătate a anului 2019 
încoace“, spune EY România. 

La nivel global, exit‐urile firmelor de 
private equity au scăzut la cel mai redus 
nivel din ultimii zece ani în 2023, rezul‐
tând într‐o lipsă de rentabilitate pentru 
investitori şi afectând capacitatea de a 
atrage capital pentru noi fonduri, ceea 

ce, la rândul său, a afectat achiziţiile 
susţinute de private equity. 

Dintr‐o perspectivă cross‐border, 
tranzacţiile interne au reprezentat 43% 
din numărul total de tranzacţii, 53 fiind 
înregistrate în S1 2024. În acelaşi timp, 
apetitul investitorilor străini a înregis‐
trat o creştere de 17% faţă de S1 2023, 
încheind cu 62 de tranzacţii, ceea ce 
reprezintă jumătate din volumul total al 
tranzacţiilor şi este în concordanţă cu 
tendinţele istorice. 

„Piaţa românească de M&A a avut o 
performanţă pozitivă constantă în 
ultimii ani, reflectată în creşterea 
continuă a volumului tranzacţiilor, în 
special pe termen lung. În prima 
jumătate a anului 2024, am observat 
dinamici pozitive în sectorul energiei 
şi utilităţilor, unde volumul 
tranzacţiilor aproape s‑a dublat faţă 
de prima jumătate a anului 2023. 
Suntem de asemenea încurajaţi de 
revenirea activităţii globale şi euro‑
pene de M&A, stimulată de o creştere 
semnificativă a mega‑tranzacţiilor 
anunţate la nivel mondial, precum şi 
de ajustarea ratei dobânzii de 
referinţă de către BCE, care va fi 
benefică mediului de tranzacţionare“, 
susţine Iulia Bratu, Head of Lead 
Advisory la EY România. 

Care sunt cele mai  
semnificative tranzacții? 

Cele mai mari trei tranzacţii din pri‐
mul semestru au fost: vânzarea 
operaţiunilor OTP Bank din România 
către Banca Transilvania, cea mai mare 
bancă din ţară, pentru suma de 375 mil‐
ioane dolari; achiziţia a cinci parcuri 

industriale de către CTP, cel mai mare 
dezvoltator de proprietăţi industriale şi 
logistice listat public în Europa, din por‐
tofoliul integral de logistică al 
Globalworth Real Estate Investments, cu 
aproximativ 184 milioane dolari; vânza‐
rea parcului eolian Mihai Viteazu, de 80 
MW, de către compania spaniolă de 
energie regenerabilă Iberdrola către 
Premier Energy, pentru o sumă estimată 
de 94 milioane dolari. Tranzacţia a mar‐
cat retragerea companiei Iberdrola de 
pe piaţa românească. 

Alte tranzacţii notabile anunţate în 
prima jumătate a lui 2024 au vizat: 
achiziţia unui proiect de energie solară 
cu o capacitate de 214 MW de către 
Enspire Enerji, divizia de investiţii a 
companiei turceşti Entek Elektrik, de la 
dezvoltatorul israelian Econergy 
Renewable Energy, pentru suma de 35 
milioane dolari ‐ ţinta a constat din două 
companii, Eco Sun Niculeşti, deţinătoare 
a drepturilor de dezvoltare şi permise, şi 
Euromec ‐ Ciocănari, care deţinea drep‐
turile asupra terenului proiectului ‐, dar 
şi faptul că Fondul de investiţii Early 
Game Ventures a încheiat prima ieşire 
din acest an prin vânzarea CODA 
Intelligence, companie specializată în 
soluţii de securitate cibernetică şi una 
dintre primele investiţii ale EGV I, către 
PDQ Corporation, o companie 
internaţională de management al active‐
lor software, cu 24 milioane dolari. 

EY este una dintre cele mai mari 
firme de servicii profesionale la nivel 
global, cu 395.442 de angajaţi în peste 
700 de birouri în 150 de ţări şi venituri 
de aproximativ 49,4 miliarde dolari în 
anul fiscal încheiat la 30 iunie 2023. l

Piața românească de fuziuni şi achiziţii a apăsat destul de puternic pe frână 
l în prima jumătate a anului au fost înregistrate 124 de tranzacţii cu o valoare totală estimată de 2,3 miliarde de dolari
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Cererea globală de aur în pri‐
mul trimestru din 2024 a fost 
de 1.238 de tone, marcând o 
creștere de 3% de la an la an și 
este cel mai puternic prim tri‐
mestru pentru cererea globală 
de aur din 2016, arată o analiză 
a Tavex, cel mai mare comerci‐
ant de aur de investiții din 
Europa de Nord, care citează 
datele Consiliului Mondial al 
Aurului pentru primul trimestru 
al acestui an. Polonia este cel 
mai mare cumpărător de aur al 
Europei, în timp ce China, India 
și Turcia sunt principalii 
cumpărători de aur la începutul 
anului 2024. România are 
aproximativ 5,45 g de aur per 
cap de locuitor, iar Polonia 9,75 
grame. 

Prețul aurului a cunoscut 
o creștere semnificativă 

„Prețul aurului a cunoscut 
o creștere impresionantă de la 
începutul anului, de la aproxi‑
mativ 2.020 de dolari pe uncie 
în luna februarie, până la 
aproape 2.430 de dolari pe 21 
mai. De atunci, prețul a trecut 
printr‑o corecție, însă, în 
ultima lună s‑a stabilizat în 
jurul valorii de 2.300 de dolari 
pe uncie troy. Potrivit celor 
mai recente date ale 
Consiliului Mondial al Aurului 
pentru primul trimestru al 
acestui an, cererea globală de 
aur, inclusiv achizițiile extra‑
bursiere (OTC), este de 1.238 
de tone. Aceasta marchează o 
creștere de 3% de la an la an 
și este cel mai puternic prim 
trimestru pentru cererea 
globală de metal galben din 
2016“, arată datele INS. 

Principalul factor este repre‐
zentat de achizițiile consu‐
matorilor de aur de investiții 
sub formă de lingouri și 
monede, care au crescut cu 3% 
de la an la an în T1 2024. În 
același timp, achizițiile băncilor 
centrale au crescut cu 1%. 

„Motivele acestei creșteri 
semnificative din ultimele luni 
se regăsesc în mod logic în 
dinamica globală a cererii de 
aur pentru investiții, atât la 
nivel instituțional, din partea 
băncilor centrale, în scopul 

acumulării de rezerve, cât și la 
nivelul consumatorilor, din 
partea persoanelor fizice, în 
scopul economisirii“, spune 
Victor Dima, managerul 
Departamentului de Trezorerie 
al Tavex România. 

Rezervele de aur  
ale Băncii Naționale a 

României sunt de  
103,6 tone 

Rezervele de aur ale Băncii 
Naționale a României sunt de 
103,6 tone, ceea ce clasează țara 
noastră pe locul 39 în lume. 
Dintre toate țările fostului bloc 
comunist din Europa de Est, 
România are a doua cea mai 
mare rezervă de aur, după 
Polonia. 

„Atunci când comparăm 
rezervele de aur ale României, 
trebuie să ajustăm valorile în 
funcție de mărimea 
populației. Per cap de locuitor, 
România are aproximativ 5,45 
de grame de aur. Polonia, în 
schimb, are 9,75 de grame de 
aur. Așadar, chiar dacă rezer‑
vele nete de aur ale Poloniei 
sunt de aproape două ori și 
jumătate mai mari decât ale 
României, pe cap de locuitor, 
diferența este de 1,8 ori. 
Ultima schimbare în rezervele 
de aur ale României au avut 
loc în octombrie 2007, când 
BNR a vândut o tonă de aur“, 
adaugă Victor Dima. 

Consiliul Mondial al Aurului 
nu dispune de date specifice 
privind cererea de aur din par‐
tea consumatorilor în România. 
Țara face parte din categoria 
„alte țări europene“, care 
exclude piețele principale de 
aur precum Franța, Germania, 
Italia, Regatul Unit, Elveția și 
Austria. În această categorie, 
care include și România, cererea 
generală a consumatorilor de 
aur de investiții este de numai 
24,2 tone în 2023, scăzând sem‐
nificativ de la 41,9 tone în 2022. 
În general, deși datele specifice 
lipsesc, piața de consum pentru 
aurul de investiții din România 
este încă la început. 

Banca centrală a Poloniei 
ocupă locul al doilea în ceea ce 

privește achizițiile de aur în 
2023, după China și înaintea 
Indiei. Astfel, este banca 
centrală cu cele mai consistente 
achiziții de aur din Europa. La 
sfârșitul anului trecut, rezervele 
sale de aur erau cu 130 de tone 
mai mari decât la sfârșitul anu‐
lui 2022, ajungând la 359 de 
tone, echivalentul unei creșteri 
de 56,9%. Ponderea lor în tota‐
lul rezervelor băncilor centrale 
este de 12%. 

Polonia vrea să crească 
rezerva de aur cu 20% 
Președintele Băncii Poloniei 

a anunțat în octombrie anul tre‐
cut că intenționează să crească 
această cotă la 20% până în 
2025. În T1 2024, ritmul 
achizițiilor Băncii Poloniei a 
încetinit la doar 1,19 tone, ceea 
ce o clasează pe locul 10 în ter‐
meni de achiziții, însă este de 
așteptat ca acest ritm să accel‐
ereze în viitorul apropiat. 

India, China și Turcia au fost 
principalii cumpărători de aur 
dintre băncile centrale în ultimii 
ani. Banca Populară a Chinei și‐
a majorat rezervele de aur cu 
27,06 tone în T1 2024, ajun‐
gând la un total de 2.262,4 tone 
la sfârșitul trimestrului. Acest 
lucru vine după un nivel 
remarcabil de achiziții în anul 
precedent. În 2023, rezervele de 
aur ale Chinei au crescut cu 
11,2%, în timp ce cu un an în 
urmă creșterea a fost mult mai 
mică, de 3,2%. Astfel, 2023 
marchează cea mai mare 
creștere a rezervelor de aur ale 
Chinei, cel puțin din 1977 (cel 
mai timpuriu an pentru care 
sunt disponibile date). Datele 
pentru primul trimestru al anu‐
lui 2024 arată că tendința 
ascendentă a rezervelor de aur 
ale Chinei continuă. 
Actualmente, China este a șasea 
națiune din lume în materie de 
rezerve de aur deținute. 

În ceea ce privește cererea 
consumatorilor de aur pentru 
investiții, China (cu excepția 
Hong Kong‐ului) ocupă primul 
loc. În T1 2024, achizițiile de 
aur de consum ale Chinei au 
atins 308,8 tone, în creștere de 

la 245,9 tone în trimestrul ante‐
rior 

Cu toate acestea, primul loc 
este ocupat de Turcia, a cărei 
bancă centrală și‐a majorat 
rezervele cu 30,12 tone, fiind 
acum de 570,3 tone. Aceasta 
este a treia creștere trimestrială 
consecutivă a rezervelor de aur 
ale Turciei. În 2023, dinamica 
rezervelor de aur ale țării este 
mixtă. După o scădere 
semnificativă în al doilea tri‐
mestru cu aproape 130 de tone, 
Turcia a început să cumpere, și 
acum rezervele sale de aur au 
revenit aproape la același nivel 
ca la începutul anului trecut. 

În termeni de achiziții pri‐
vate, Turcia s‐a clasat pe locul al 
treilea, cu 55,7 tone de achiziții 
în T1 2024, comparativ cu 40,5 
tone în T4 2023. 

India și-a crescut 
rezervele de aur cu 18,5 
tone până la 822,1 tone 
India a fost al treilea cel mai 

mare contribuitor la creșterea 
rezervelor de aur în primul tri‐
mestru din 2024, cu o creștere 
de 18,5 tone, până la un total de 
822,1 tone. Aceasta este cea mai 
mare creștere a rezervelor de 
aur ale Indiei într‐un singur tri‐
mestru începând cu T3 2021. 

India s‐a clasat pe locul al 
doilea, cu 136,6 tone de achiziții 
private în T1 2024, în ușoară 
creștere față de primul trimes‐
tru din 2023, când cererea de 
consum a atins 126,3 
tone. Fiind cel mai mare comer‐
ciant de aur de investiții din 
Europa de Nord și un jucător 
 important pe piața din 
România și Europa de Sud‐Est, 
Tavex este un membru al 
Grupului Tavex din 1991. Tavex 
și‐a deschis porțile în România 
în 2019 și are deja trei birouri 
în București și unul în Cluj. 
Tavex oferă produse de investiții 
din aur fizic, argint și valută. 

Tavex nu este doar o opțiune 
unde să investești în aur și să 
schimbi valută. Tavex are misi‐
unea de a face lumea finanțelor 
mai accesibilă și mai ușor de 
înțeles. Credem în aur și în 
securitatea pe care o oferă tutu‐
ror. l

Investitorii Novo Nordisk au părut 
netulburaţi de un raport critic de la Harvard 
care a legat medicamentele pentru slăbit cu 
o afecţiune rară a ochilor, transmite CNBC. 
Semaglutida, care este prezentă în medica‐
mentele pentru slăbire, inclusiv Ozempic şi 
Wegovy ale Novo Nordisk, ar putea fi 
asociată cu un risc crescut de apariţie a unei 
boli rare de ochi, potrivit unui studiu reali‐
zat de Harvard Medical School. Cu toate 
acestea, analiştii au spus că rezultatele stu‐
diului „nu au schimbat jocul“. 

Acţiunile companiei farmaceutice 
daneze au fost puţin modificate joi, 
scăzând în tranzacţiile de dimineaţă 
înainte de a creşte cu 0,1%. Raportul 
Harvard a constatat că pacienţii cu diabet 
zaharat de tip 2 sau obezitate, cărora li se 
prescrie semaglutidă, prezintă un risc 
crescut de neuropatie optică ischemică 
anterioară nonarteritică (NAION) ‐ o 
afecţiune care poate duce la pierderea 
vederii la un ochi. 

Care este cel mai negru scenariu 
pentru producătorul de 

medicamente 
Pacienţii au fost mai susceptibili de a fi 

diagnosticaţi cu afecţiune oculară în 
comparaţie cu pacienţii cărora nu li s‐au 
prescris medicamente pentru slăbire, a 
constatat studiul. În timp ce lucrarea de 
cercetare sugerează „o anumită corela ‑

ţie“ cu un eveniment ocular rar, calitatea 
dovezilor este „foarte scăzută, marjele de 
eroare sunt foarte largi“, potrivit analis‐
tului Deutsche Bank Emmanuel Papadakis. 

Scenariul cel mai rău ar fi probabil o 
nouă actualizare a secţiunii de avertizare 
pe etichetă a medicamentelor, care „cu 
greu schimbă jocul“, a spus Papadakis. El 
a adăugat că Deutsche Bank consideră în 
general medicamentele cu semaglutidă 
„una dintre cele mai riscate clase tera‑
peutice din istoria industriei, din per‑
spectiva siguranţei“. 

Un purtător de cuvânt al Novo Nordisk a 
spus că boala nervului optic NAION nu este 
„o reacţie adversă la medicament pentru 
formulările comercializate de semaglu ‑
tidă“, conform etichetelor aprobate. El a 
adăugat că există „limitări metodologice 
cheie“ ale studiului, cum ar fi „numărul mic 
de persoane“ cu diabet zaharat de tip 2 sau 
obezitate care au fost expuse la semaglutidă 
şi au fost incluse în studiu. 

„Siguranţa pacienţilor este o prior‑
itate de vârf pentru Novo Nordisk şi 
luăm foarte în serios toate rapoartele 
despre evenimentele adverse din utiliz‑
area medicamentelor noastre“, a spus 
purtătorul de cuvânt. 

Popularitatea pentru medicamentele de 
succes a făcut ca Novo Nordisk să devină 
cea mai valoroasă companie din Europa, 
cu o evaluare mai mare decât produsul 
intern brut total al Danemarcei de anul 
trecut. De asemenea, s‐a demonstrat că 

Wegovy are beneficii pentru sănătate din‐
colo de pierderea în greutate şi de regla‐
rea zahărului din sânge. 

Medicamentul de  
slăbit are aprobare pentru 

tratamentul bolilor de inimă 
Administraţia pentru Alimente şi 

Medicamente l‐a aprobat în martie pentru 
utilizarea în reducerea riscului de boli de 
inimă. Medicamentele, cu toate acestea, au 
fost supuse controlului după ce unii pacienţi 
au raportat că s‐au confruntat cu paralizie 
stomacală şi idei suicidare în timp ce le luau. 

Un studiu realizat de cercetătorii de la 
Universitatea British Columbia a observat 
un risc crescut de obstrucţie intestinală, o 
tulburare în care alimentele nu trec prin 
intestinul subţire sau gros şi pancreatită 
sau inflamaţie a pancreasului. 

Prospectele medicamentelor includ 
deja avertismente despre pancreatită şi 
anumite tipuri de obstrucţie intestinală. O 
modificare a vederii este, de asemenea, 
enumerată ca un potenţial efect secundar 
atât pentru Ozempic, cât şi pentru Wegovy. 
Studiul din SUA, care a fost publicat mier‐
curi, a analizat date de la 16.827 de 
pacienţi, din decembrie 2017 până în noi‐
embrie anul trecut. Cercetătorii au remar‐
cat că sunt necesare studii suplimentare 
pentru a evalua dacă semaglutida 
cauzează afecţiunea oculară. l

De Business

Cererea globală pentru 
metalul galben este în 

creștere puternică 
l în primul trimestru al acestui an, solicitările la nivel global 
pentru aur au fost de 1.238 de tone l China, India şi Turcia 
sunt principalii cumpărători de aur la începutul anului 2024

Investitorii pariază cu ochii 
închiși pe firmele care produc 

medicamente de slăbit

Preţul Bitcoin a scăzut la 
sfârșitul săptămânii trecute la 
aproximativ 57.000 de dolari 
pe unitate, atingând un minim 
din ultimele două luni, după ce 
Rezerva Federală a SUA a pub‐
licat procesele verbale de la 
reuniunea din iunie, indicând 
că banca centrală nu este încă 
pregătită să reducă ratele 
dobânzilor, transmite CNBC. 

Astfel, bitcoin a scăzut în tim‐
pul tranzacţiilor cu aproximativ 
5% în 24 de ore, la 56.837 USD 
pe unitate, coborând sub pragul 
de 57.000 USD pentru prima 
dată de la 1 mai, potrivit datelor 
de pe site‐ul de analiză pentru 
criptomonede CoinGecko. 
Ulterior, bitcoin a redus oare‐
cum pierderile şi s‐a 
tranzacţionat la 57.932,57 USD, 

în scădere cu 3,4% faţă de ziua 
de miercuri. Moneda rivală 
ether, a doua cea mai mare 
criptomonedă din lume, a scăzut 
cu 5%, la 3.120 USD pe unitate. 

Scăderile au avut loc după ce 
Rezerva Federală a publicat 
miercuri procesele‐verbale de la 
reuniunea din iunie, care au 
arătat că oficialii băncii centrale 
sunt reticenţi să scadă ratele 

dobânzilor până când date supli‐
mentare nu vor arîta că inflaţia 
se îndreaptă în mod sustenabil 
către ţinta de 2% a băncii cen‐
trale. Ratele mai mari ale dobân‐
zilor sunt de obicei mai puţin 
favorabile pentru bitcoin şi alte 
criptomonede, deoarece 
diminuează apetitul investitori‐
lor pentru risc. Bitcoin a atins un 
maxim istoric de peste 73.700 
de dolari în luna martie a aces‐
tui an, după ce Comisia pentru 
bursă şi valori m (SEC) obiliare a 
aprobat primul fond de 
tranzacţionare la bursă pentru 
bitcoin la vedere, sau ETF. ETF‐
urile permit investitorilor să 
cumpere un produs care 
urmăreşte preţul bitcoin fără a 
deţine criptomoneda 
subiacentă. l

Cea mai puternică bancă din 
lume apasă pe cotația Bitcoin 

l moneda virtuală a ajuns la sfârșitul săptămânii trecute la un 
minim al ultimelor două luni, deoarece Rezerva Federală a SUA a 

semnalat că nu este încă pregătită să reducă dobânzile


